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Simlikali: po bližnjici
Slovenski sindikati so proti linearni zamrznitvi osebnih dohodkov in zato poudarjajo potrebo, da 
čimprej sprejmemo zakon o samoupravnem sporazumu in družbenem dogovarjanju o merilih za

usmerjanje delitve dohodkov in osebnih dohodkov

Po večmesečnih razpravah v sindikatih je predsedstvo republi
škega sveta Zveze sindikatov Slovenije nekaj dni pred koncem 
minulega leta sprejelo osnutek zakona o samoupravnem sporazu
mevanju in družbenem dogovaijanju o merilih za usmerjanje delitve 
dohodka in osebnih dohodkov in pred tem izoblikovalo tudi šte
vilne predloge za njegovo dopolnitev. Če bo izvršni svet kot predla
gatelj osnutka predloge sindikatov upošteval in jih vnesel v zakon-

Razprava o osnutku zakona janju o merilih za usmerjanje 
o samoupravnem sporazume- delitve dohodka in osebnih do- 
vanju in družbenem dogovar- hodkov ni bila edina točka

■»

Na trasi prve slovenske hitre ceste

Niše Čeprav se bo zdela komu mi
sel iz naslova neumna, se mi zdi, 
da bo za ta primer kar pravšnja. 
Si bom prizadeval to tudi doka
zati . ..

Ob novem letu se je vse sku
paj zapletlo. S t|m, daje zvezni 
izvršni svet predlagal, skupščina 
pa po hitrem postopku sprejela 
zvezni zakon o limitiranju pora
sta osebnih dohodkov v letoš
njem letu in za prve štiri mesece 
v višini 11 % nad lansko po
prečje. Ta ukrep pa je v javnosti 
zbudil številne in največkrat 
med seboj močno nasprotujoče 
si poglede.

In bodimo odkriti: največje je 
presenečenje zavoljo sindikatov:

V OKVIRU
medtem ko je svet ZSJ ener
gično nasprotoval sprejemu ta
kega zakona, ga je svet Zveze 

- sindikatov Slovenije podprl.
No, pa imamo prepir v lastni 

hiši!
Takšna je večina komentarjev 

v javnosti. Tudi kanec zamere je 
kdaj pa kdaj občutiti.

Pa naj bo še meni dovoljeno 
vprašanje. Je res nujno, da bi 
morala Svet ZSJ in republiški 
sindikalni svet enako misliti?

Sporni zvezni zakon je za 4 
mesece zamrznil porast osebnih 
dohodkov na stopnji 11 % prese
ganja lanskega poprečja. Zakon 
pa ne pravi, da naj bi povsod do 
aprila zvišali osebne dohodke za
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11 %, temveč govori o tem, naj 
le-ti naraščajo v skladu s pro
duktivnostjo. Ukrep je začasen
- velja samo do aprila. Tudi ni 
linearen, saj se po tem zakonu 
gibljejo osebni dohodki zelo raz- 
lično. Zakon linearno zadene 
samo tiste organizacije, ki so že 
leta 1969 imele osebne dohodke 
za 25 % nad republiškim popreč
jem in ki so tudi v minulem letu 
povečevale osebne dohodke za 
več, kot je znašalo splošno pove
čanje v republiki. In na vse to 
zakon dovoljuje še novih 11 %. 
Skratka, šele tista organizacija, 
ki bi letos - velja za Slovenijo!
- za dobrih 50 % presegla po
prečni osebni dohodek v repub-

sko besedilo, bo predsedstvo soglašalo, naj se osnutek zakona 
smatra kot predlog zakona, ki bi ga skupščina SR Slovenije sprejela 
po skrajšanem postopku. Če pa bo predlog zakona bistveno od
stopal od politike sindikatov do usmeijanja dohodka in osebnih 
dohodkov, bo o njem razpravljal še plenum republiškega sveta in 
odločil, pri katerih stališčih sindikati vztrajajo, da morajo priti v 
zakon.
dnevnega reda zadnje seje pred
sedstva RS ZSS 25. decembra 
lani. Vendar zaradi obsežnosti 
te tematike niti o tej točki ni 
mogoče celovito spregovoriti.

V uvodnih mislih je podpred
sednik RS ZSS in predsednik 
komisije RS ZSS za ekonomske 
odnose in ekonomsko politiko 
JOŽE GLOBAČNIK povzel do
sedanja prizadevanja sindikatov, 
da se končno urede problemi v 
delitvi dohodka in osebnih do
hodkov. Poudaril je, da smo na 
II. konferenci sindikatov Slove
nije junija lani rekli: Zavze
mamo se za pospešeno dejav
nost pri razvijanju samouprav* 
nih in družbenih dogovorov ter 
pri določanju take pohtike v 
delovnih organizacijah, da bi se

osebni dohodki resnično gibali 
skladno z rezultati gospodar
jenja.“ O pravilnosti takega sta
lišča nas preprečujejo gospodar
ska gibanja v zadnjem času in z 
njimi vred tudi gibanja osebnih 
dohodkov ter obsega splošne 
porabe. Izplačila osebnih do
hodkov so se povečala v lan
skem oktobru in v primerjavi z 
lanskim septembrom za 12 % — 
predvsem kot posledica egoiz
ma tistih, ki so denar za povi
šanje osebnih dohodkov imeli 
kje vzeti — in to neposredno po 
uvedbi znanih stabilizacijskih 
ukrepov.

Slovenski sindikati so proti 
linearni zamrznitvi osebnih do
hodkov, ker bi tak ukrep priza-

(Nadaljevanje na 3. strani)

V INDUSTRIJI 
ZA, VENDAR 

S PRIPOMBAMI
Predsedstvo RO sindikata delavcev industrije in 
rudarstva o osnutku zakona o samoupravnem 
sporazumevanju in družbenem dogovarjanju o 
merilih za usmerjanje delitve dohodka in osebnih

dohodkov

Tik pred novim letom je predsed
stvo Republiškega odbora Sindikata 
delavcev industrije in rudarstva Slo
venije obravnavalo osnutek zakona 
o samoupravnem sporazumevanju in 
o družbenem dogovarjanju o merilih 
za usmerjanje. Kot osnova za raz
pravo so članom predsedstva služili 
sklepi in stališča, ki jih je neposred
no pred tem izoblikovalo do osnut
ka zakona predsedstva republiškega 
sveta Zveze sindikatov Slovenije 
skupno s komisijo sveta za družbe- 
no-ekonomske odnose. Naj kar ta
koj tudi pripomnimo, da so v indu
striji podprli večino stališč republi
škega sindikalnega sveta, čeprav so 
ob tem izoblikovali tudi nekatera 
nasprotna, kijih nameravajo v javni 
razpravi zagovarjati in dokazati nji
hovo upravičenost.

Razpravo na seji predsedstva re
publiškega odbora sindikata delav
cev industrije in rudarstva lahko 
strnemo v nekaj točk. Kot izho
diščno ugotovitev pa je vsekakor 
treba povzeti nekajkrat jasno izra

ženo misel, daje treba videti pomen 
zakona predvsem v tem, da se dogo
vorimo in izrečemo za takšna me
rila, ki bodo zagotavljala zlasti to, 
„da so razlike med osebnimi do
hodki delavcev istih ali sorodnih po
klicnih skupin, zaposlenih pri ena
kih ali sorodnih delih, predvsem 
odraz razlik v delovni storilnosti in v 
delovnih pogojih; da delovni ljudje v 
organizacijah združenega dela lahko 
po enotnih in usklajenih vidikih pre
sojajo uspehe svojega dela in gospo
darjenja'. Tako torej predloženi 
osnutek zakona nima in ne more 
imeti pretenzij, da bi urejal razlike v

(Nadaljevanje na 4. strani)
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melbrosia*

liki iz leta 1969, bi jo zadela 
moč zakona! V skrajni posledici 
je torej namen zakona preprečiti 
le skrajnosti.

S tega stališča zakon ni v na
sprotju s stališči slovenskih sin
dikatov. Zakon tudi ne more za
viralno vplivati na sprejem repu
bliškega zakona o samouprav
nem sporazumevanju in o druž
benem dogovarjanju o merilih za 
usmerjanje in delitev dohodka in 
osebnih dohodkov — zanesljivo 
pa ga lahko pospeši! Po vrhu vse
ga se je več kot 60 % s posebno 
anketo zajetih članov Zveze sin
dikatov Slovenije izreklo za za
mrznitev osebnih dohodkov, 
samo 7 % pa jih je zavrnilo tak 
ukrep!

Upoštevaje vse to - bržčas 
tudi ni razloga da bi v Sloveniji 
nasprotovali zakonu, o kakrš
nem je govora.

Seveda so zadeve kaj lahko 
bistveno drugačne vz zveznega 
aspekta. Zanesljivo pa je hkrati 
tudi to, da za pravilnost stališč 
ni odločilno, ali so zvezna ali re
publiška ali kakršna pač že so!

In prav zavoljo tega je po mo
jem odveč vsako negodovanje, 
namigovanje, presenečenost in 
zamera.

.. . Zato sodim, da tistemu, 
ki je slekel uniformo in odklanja 
konfekcijo, še ne kaže očitati 
striptiza.

BOJAN SAMARIN :
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KOPER
Obalni sindikalni svet je tudi 

ob letošnjih novoletnih prazni
kih podelil denarne pomoči čla
nom sindikata. Rešili so 73 pro
šenj v skupnem znesku 18.572 
dinarjev, ki so jih dobili neza- 
ppsleni ali pa člani sindikata v 
težkih materialnih razmerah. Po
datke je oblani sindikalni svet 
dobil od socialnih služb občin 
Izola, Koper in Piran, Komunal
nega zavoda za zaposlovanje in 
Komunalnega zavoda za socialno 
zavarovanje.

K. C.
CELJE

Na zadnji seji v letu 1970 se je 
v Ljubljani sestal medobčinski 
odbor sindikata delavcev grad
bene dejavnosti celjske regije. 
Razpravljali so o osebnih dohod
kih in terenskih dodatkih v letu 
1971 in sprejeli program dela za 
letošnje leto. Še posebej so se 
dotaknili ocene občnih zborov v 
sindikalnih organizacijah.

M. B.
PTUJ

Na zadnji razširjeni seji ple
numa občinskega sindikalnega 
sveta ob koncu minulega leta so 
sprejeli sklep o izdajanju ,,Gla
sila ptujskih sindikatov". Glasilo 
bo izhajalo po potrebi, glede na 
probleme, delo in naloge osnov
nih sindikalnih organizacij in ob
činskih sindikalnill organov, ven
dar najmanj enkrat mesečno. 
Plenum je tudi imenoval ured
niški odbor, ki ga sestavljajo: 
Feliks Bagar, Franc Fideršek in 
Stanko Lepej.

V teh dneh je že izšla prva šte
vilka ..Glasila ptujskih sindi
katov".

RUŠE
V Tovarni dušika v Rušah si 

prizadevajo, da bi v letošnjem 
letu zagotovili minimalni osebni 
dohodek 800 dinarjev mesečno. 
Sindikalna organizacija v tovarni 
sodi, da jim bo to tudi uspelo, 
saj že ob koncu minulega leta ni 
bilo več člana delovne skup
nosti. ki bi v poprečju prejemal 
manj kot 700 dinarjev mesečno. 
Le 2 '/c ali manj kot 30 delavcev 
je v minulem letu doseglo po
prečne osebne dohodke, ki so 
nižji od 800 dinarjev.

D. P.

ORMOŽ

Uspel dogovor
Več kot 60 delavcev z območja ormoške občine, ki 

so začasno zaposleni v tujini in so novoletne praznike 
preživeli pri svojcih v domovini, se je udeležilo razgo
vora, ki ga je posebej zanje pred novim letom pripravil 
ObSS Ormož skupaj z drugimi družbeno-političnimi 
organizacijami in občinsko skupščino.

Na razgovoru so še zlasti obravnavali pereče pro
bleme, ki se porajajo v zvezi z zaposlovanjem v tujini. 
Tako so delavci imeli možnost, da spoznajo in tudi 
razrešijo vprašanja, ki jih v zvezi s tem težijo. Razgo
vora so se namreč udeležili tudi predstavniki zavoda za 
socialno zavarovanje, zavoda za zaposlovanje, banke in 
še nekaterih drugih ustanov, ki so izčrpno odgovarjali 
na vprašanja delavcev.

Delavci z območja ormoške občine, ki so trenutno 
zaposleni v tujini, so pozdravili to pobudo sindikatov 
in hkrati izrazili željo, da bi do podobnih razgovorov 
prišlo tudi v prihodnje. Povedali so, da zdaj pri njih 
izginja občutek, da so nekako pozabljeni in zapostav
ljeni, veseli jih, da zdaj nanje bolj mislimo tudi v do
movini.

RAVNE NA KOROŠKEM

Kritična 
ocena dela

Tudi v Mežiški dolini so v polnem teku občni zbori 
osnovnih organizacij sindikata. Na njih kritično oce
njujejo opravljeno delo v zadnjih dveh letih, obenem 
pa sprejemajo izhodišča Za sestavo delovnih načrtov za 
prihodnje, upoštevaje pri tem zlasti izhodišča ki jih 
vsebuje dokument ,,Politični cilji in naloge slovenskih 
sindikatov".

Občni zbori osnovnih organizacij sindikata so torej 
na področju OSS Ravne na Koroškem pregled sklepov 
in stališč ter sprejetih programskih nalog. Pri tem sku
šajo člani sindikata ugotoviti zlasti to, zakaj posa-, 
mezne naloge niso bile opravljene in ali so sprejeta ; 
stališča resnično odražala potrebe, predloge in mnenje 
članstva. Občni zbori bodo torej dali odgovor tudi na 
vprašanje, ali je sindikat resnično vplival na razreše
vanje najbolj perečih problemov zaposlenih.

Mimo nekaterih vprašanj, ki zadevajo materialni in 
družbeni položaj zaposlenih, je razprava na občnih 
zborih osnovnih organizacij sindikata v Mežiški dolini 
posvečena tudi uveljavljanju ustavnih amandmajev, 
modernizaciji proizvodnje, izboljševanju kvalifikacijske 
strukture zaposlenih ter dopolnilnemu izobraževanju; . 
v središču pozornosti pa so tudi razprave o gospodar- 
janju v prihodnje in o izvajanju stabilizacijskih ukre
pov.

Omeniti velja še, da si je Občinski sindikalni svet 
Ravne na Koroškem v pripravah na letošnje občne 
zbore osnovnih organizacij sindikata močno priza
deval, da bi bilo izvoljeno v vodstvo osnovnih organi
zacij sindikata kar največ neposrednih proizvajalcev.

-Ma-

LJUBLJANA: Tik pred novim le
tom, natančneje 28. decembra, so 
predstavniki slovenskih cestnih pod
jetij podpisali štiri samoupravne spo
razume, in sicer o postopkih za sa
moupravno dogovarjanje in o nače
lih za izvajanje samoupravnih dogo
vorov; o kriterijih za kalkuliranje in 
izplačevanje terenskih dodatkov, o 
osnovnih kriterijih za delitev do
hodka in o najnižji obračunski osno
vi za delitev osebnih dohodkov in 
vrednotenju dela v kalkulacijah. S 
podpisom teh sporazumov je RO 
sindikata delavcev prometa in zvez 
po več kot šestili mesecih vsestran
skih razprav skupaj s sopodpisniki 
vseh sedem cestnih podjetij in po
slovnim združenjem Cestnih podjetij 
SRS v bistvu torej pripomogel k za
gotovitvi pogojev za bolj poenotene 
in boljše delovne ter življenjske raz
mere 4000 slovenskih cestnih delav
cev. Na sliki: podpisovanje spora
zumov - (Foto: MARJAN ClGLlC)

KOPER

Priznanje O gospodarjenju 
in delitvi

Tri dni pred iztekom starega ieta je predsed
nik Obalnega sindikalnega sveta Koper Tihomil 
Javoršek priredil sprejem za aktivne in prizadev
ne sindikalne delavce obalnega območja. Ob tej 
priložnosti so izročili priznanja 43 smdikalnim 
delavcem, ki so se v organizaciji še posebej odli
kovali.

SLOVENSKE KONJICE

OCENA
; V drugi točki dnevnega reda pa je predsed
stvo občinskega sindikalnega sveta analiziralo 
potek občnih zborov osnovnih organizacij: sindi
kata. Ugotovili so, da sp do srpdine minulega 
meseca v več kot četrtini osnovnih organizacij 
Opravili občne zbore,' vendar bo veliko organi
zacij izvedlo svoj delovni obračun šele v ja
nuarju letos. jv

Plenum občinskega sveta Zveze 
sindikatov Ptuj je v minulem letu 
večkrat razpravljal o gospodarskih 
gibanjih v občini, Komisija za go
spodarstvo pa je intenzivno sprem
ljala gospodarska gibanja in pro
bleme ter sproti seznanjala sindi
kalni svet o problemih gospodarje
nja in delitve. Na osnovi celoletne 
aktivnosti je plenum občinskega sin
dikalnega sveta 21. decembra 1970 
leta sprejel politično oceno doseže
nih rezultatov gospodarjenja delov
nih organizacij in jim hkrati pripo
ročil več konkretnih ukrepov.

■ Na razšitjeni seji predsedstva Občinskega sin
dikalnega sveta Slovenske Konjice so člani 
obravnavali problematiko financiranja zdrav
stvenega zavarovanja delavcev v letošnjem letu. 
Predsedstvo je izoblikovalo več predlogov in 
pripomb o prispevni stopnji iz osebnih dohod
kov in o participaciji zavarovancev pri različnih 
oblikah zdravstvenega varstva.

Spor Jo rešen
Zagotovljena je namembnost naložbe: 237.500 dinarjev iz Gradu Podvin bo

namenjenih rekreaciji delavcev

Predsedstvo republiškega sveta je kot pravni naslednik nekdanjih 
okrajnih sindikalnih svetov Kranj in Ljubljana na zadnji seji raz
pravljalo tudi o namembnosti uporabe 237.500 dinarjev, ki jih je 
osamosvojena posebna gostinska enota „Grad Podvin11 vrnila sin
dikatom. Sklenilo je ta denar dodeliti gorenjskim sindikatom za 
gradnjo rekreacijskega centra v Novigradu in pri tem poudarilo, naj 
imajo v letovalnih zmogljivostih - zgrajenih s tem denarjem - 
prednost že upokojeni delavci. Hkrati pa je predsedstvo tudi opo
zorilo, da se s tem denarjem zgrajene rekreacijske kapacitete ne 
smejo razviti v objekt storitevnih dejavnosti.

V utemeljitvi že izvedenega 
sklepa, po katerem je republiški 
svet Zveže sindikatov Slovenije 
dertar že nakazal občinskemu 
svetu Zveze sindikatov Kranj, ki 
je nosilec gradnje rekreacijskega, 
centra v imenu sindikatov Go
renjske, je zapisano:

bor sindikata delavcev storit
venih dejavnosti Slovenije.

Irko krat omenjenih 24 mili
jonov starih dinarjev vrnjeno ti
stim, ki jih bodo znali koristno 
naložiti za rekreacijo in.počitek 
delavcev. S tako odločitvijo je 
republiški svet Zveze sindikatov 
Slovenije tudi zagotovil na
membnost naloženega denarja, 
za kakršno sta se že pred leti 
opredelila okrajna sindikalna 
sveta Kranj in Ljubljana.

D. R.

RAVNE
Pred novim letom se je 

mudil na Koroškem predsed
nik republiškega sveta Zveze 
sindikatov Slovenije Tone 
Kropušek. Najprej se je sku
paj z Andrejem Marincem, 
sekretarjem sekretariata CK 
ZK Slovenije, udeležil posve
tovanja predstavnikov občin
skih sindikalnill svetov in ko
mitejev občinskih konferenc 
ZK, na katerem so razprav
ljali o vlogi Zveze sindikatov 
in Zveze komunistov v delov
nih organizacijah pri razvija
nju socialističnih samouprav
nih odnosov med ljudmi. 
Pozneje se je predsednik slo
venskih sindikatov na Rav
nah sešel tudi s sindikalnim 
aktivom iz vseh štirih koro
ških občin. Razpravljali so o 
vlogi sindikalnih organizacij 
pri uveljavljanju stabilizacij
skih ukrepov.
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Ptujski sindikati ocenjujejo, da je 
gospodarstvo občine Ptuj v minulem 
letu doseglo hitrejšo dinamiko kot v 
letu poprej, kar se odraža predvsem 
v izboljšanju likvidnosti, povečanju 
razpoložljivih obratnih sredstev, vse 
to pa daje večje možnosti prilagaja
nja tržnim razmeram. Povečane 
stopnje amortizacije omogočajo ne 
samo fizično temveč tudi vrednost
no obnavljanje delovnih priprav in 
delno tudi njihovo modernizacijo. 
Ostanek zadošča za pokrivanje od
plačanih anuitet v višini kakih 18 
milijonov in še ostane za nadaljnjo 
delitev. Zaradi takih razmer in z že
ljo, da se izboljša likvidnost gospo
darstva, je plenum občinskega sveta 
Zveze sindikatov Ptuj priporočil 
samoupravnim organim delovnih 
organizacij, da pri obravnavi za
ključnih računov za leto 1970 
prvenstveno pokrijejo porabljena 
sredstva za odplačilo anuitet, s tem, 
da za znesek odplačanih anuitet za 
osnovna in trajna obratna sredstva 
povečajo poslovni sklad in s tem po
večajo razpoložljiva sredstva za raz
širjeno reprudukcijo.

- Spremenjeni kriteriji nagrajevanja 
so nedvomno prispevali k hitrejši 
rasti gospodarstva, zato je potrebno, 
da se za strokovne delavce uvede 
takšen način nagrajevanja, ki bo te 
delavce zadržal v delovnih organiza
cijah in obenem zagotovil prihod 
novih strokovnih delavcev. V tej 
zvezi so sindikati priporočali delov
nim organizacijam, da uvedejo tak
šen sistem nagrajevanja, ki bo spod
bujal vključevanje novih strokovnih 
sodelavcev.

Pri ocenjevanju dosedanjih gospo
darskih gibanj sta komisija za gospo
darstvo in občinski svet Zveze sindi
katov Ptuj ugotovila, da je zaradi 
porasta cen reprodukcijskega mate
riala ekonomičnost v poprečju 
manjša za 3 % v primerjavi z letom 
poprej, na kar je po svoje vplivala 
tudi povečana stopnja amortizacije. 
Dosedanji uspehi kažejo, da je go
spodarstvo uspešno prebrodilo te
žave z likvidnostjo v začetku leta, 
na kar je posredno vplivala tudi bolj
ša denarna politika, poslovno sode
lovanje delovnih organizacij širšega 
območja in ne nazadnje realnejša 
stopnja amortizaciji?. Občinski sve* 
Zveze sindikatov Ptuj jfe zato delov
nim organizacijam in njihovim 
samoupravnim organom priporočil, 
da tudi v letu 197J skrbe za svojo 
reproduktivnost, s tem da poveču
jejo amortizacijo, da organizirajo v 
okviru panoge tesnejše poslovne 
stike in da pri kooperacijskih odno
sih s poslovnimi partnerji izven 
občinskega območja nastopajo bolj 
enotno.

Investicijska poraba je bila razen 
v trgovini usmerjena predvsem v iz
popolnitev opreme in le delno v po
večanje kapacitet, ker je primanj
kovalo za to potrebnih sredstev, 
vendar letošnji uspehi kažejo, daje v 
ostanku dohodka na voljo dovolj 
sredstev, zato je potrebno izdelati v 
okviru posameznih panog potrebne 
razvojne programe, zainteresirat' 
delovne organizacije in doseči takš
no združevanje sredstev, ki bo omo
gočalo večje in hitrejše zaposlovanj6 
delovne sile ptujskega območja. Sin
dikati so samoupravnim organom 
delovnih organizacij in skupščin6 
občine Ptuj priporočili, da pri de
litvi dohodka po zaključnem računu 
za leto 1970 upoštevajo predvsem 
potrebe po razširjeni reprodukciji'U 
povečanju proizvodnih kapacitet, k' 
bodo omogočile nadaljnje poveča
nje števila zaposlenih v ptujsk' 
občini.

Ptujski sindikati so tudi tokri1 ■ 
poudarili, da gospodarstvo občim’ 
Ptuj predstavlja določeno enotno i" 1 
odprto gospodarsko skupnost. D® j 
pa bi prišla ta enotnost in odprtoi' 
do večje veljave, je potrebno p0’ . 
večati poslovno sodelovanje.

F. 11' (

Kolektiv PGE ,,Grad Podvin11 
se je s soglasjem ustanovitelja

Pravna posvetovalnica DE

Nekdanji okrajni Sindikalni 
svet Kranj je s pomočjo delov
nih organizacij Gorenjske uredil 
v letih 1960 do 1962 Grad Pod
vin v izobraževalni center sindi
katov. Med adaptacijskimi deli 
se je pojavil kot interesent za 
tak center tudi okrajni sindi
kalni svet Ljubljana. Ta je po- 
zneje - po ukinitvi okrajnega 
sindikalnega sveta Kranj - tudi 
postal ustanovitelj posebne go
stinske enote ,,Grad Podvin11.

Oba omenjena okrajna sindi
kalna sveta sta vložila v adapta
cijo iz sindikalne članarine 
237.500 dinarjev. Po ukinitvi 
okrajnih sindikalnih svetov so 
bile soglasno z republiškim sin
dikalnim svetom prenesene 
ustanoviteljske pravice te go
stinske enote na republiški od-

usmeril v zadnjih letih v izrazito 
komercialno gostinsko dejav
nost, ker sindikati v Podvinu 
niso več organizirali svoje izo
braževalne dejavnosti. Tako je 
tudi razumljivo, če je kolektiv 
te gostinske enote zaprosil usta
novitelja, naj mu dovoli popol
no osamosvojitev in konstitu
iranje samostojne delovne orga
nizacije. Ustanovitelj je v to pri
stal pod pogojem, da kolektiv 
PGE „Grad Podvin11 vrne sin
dikatom 237.500 dinarjev, ki so 
jih vložili v adaptacijo Podvina 
iz članarine sindikalnih organi
zacij. Ta pogoj je kolektiv iz
polnil in nakazal denar ustano
vitelju, republiški odbor sindi
kata delavcev storitvenih dejav
nosti Slovenije pa je denar pre
pustil republiškemu svetu Zveze 
sindikatov Slovenije kot prav
nemu nasledniku nekdanjih 
okrajnih sindikalnih svetov.

VPRAŠANJE:
Stara sen/58 let in sem še zaposlena kot šivilja v konfekciji oblek. Po 

odredbi zdravniške komisije delam v skrajšanem delovnem času po 4 ure 
dnevno. Moja priznana pokojninska zavarovalna doba znaša 17 let. V letih 
1946, L947 in 1948 sem bila zaposlena kot šivilja z delom na domu. Ker 
zaradi bolezni in starosti težko delam, se želim upokojiti. Zato bi rada 
vedela, ali se mi bodo štela v pokojninsko dobo tudi leta, ko sem imela svojo 
obrt in plačala davek, in če bi lahko to pokojninsko dobo odkupila.

S. H. - IDRIJA

ODGOVOR:
Po 10. čl. pogodbe o izvajanju pokojninskega in invalidskega zavarovanja 

samostojnih obrtnikov in samostojnih gostincev in 122. čl. temeljnega za
kona o pokojninskem zavarovanju lahko dokupijo samostojni obrtniki in 
gostinski delavci leta samostojne dejavnosti, ki so jo opravljali pred 1. 1. 
1965. leta. To pa ne velja za osebe, ki so opustile obrt in vstopile v delovno 
razmerje. Kot zavarovanja v delovnem razmerju zato ne morete dokupiti 
omenjenih let, ko ste imeli obrt.

25. člem temeljnega zakona o pokojninskem zavarovanju določa, da pri
dobi zavarovanka s pokojninsko dobo manj kot 20 let pravico do starostne 
pokojnine, ko dopolni 60 let starosti, če ima vse zavarovalne dobe skupaj 
najmanj 15 let in od tega najmanj 40 mesecev v zadnjih 5 letih ali 80 
mesecev v zadnjih 10 letih.

Ker imate 17 let zavarovalne dobe, ooste lahko pravico do starostne po
kojnine uveljavili, ko boste dopolnili 60 let starosti.

M. VEHOVEC

tega za letošnje leto ne priznavajo niti letnega dopusta niti regresa, ki 8' , 
podeljujejo ob koriščenju letnega dopusta, zato vas prosim za pojasnilo, * ( 
mi gre v letošnjem letu celotni ali vsaj del dopusta ter ali sem upravičena vs8 r 
do regresa za leto 1970. t

P. K. ČRNOMEb c 
C

ODGOVOR:
Delavec pridobi pravico do letnega dopusta po 11 mesecih nepretrgane?' 

dela in ima pravico, da ga izkoristi pri jisti delovni organizaciji v vsakeJJ $ 
koledarskem letu. Ker ste sklenili delovno razmerje dne -2. februarja 19' j, 
leta, bo 11 mesecev nepretrganega dela poteklo šele z 2. januarjem našle6 _ 
njega leta, zato vam za leto 1970 ne gre redni letni dopust. Temeljni zakon1 e 
delovnih razmerjih ni predvidel možnosti, razen za delavce, ki nastopijo d6*1 1 

določen čas, da opravljajo sezonska dela, da bi delavec lahko pred *' c
meseci nepretrganega dela pridobil pravico do letnega dopusta, zato va1^ ^
delovna organizacija tudi ni dolžna priznati niti krajšega letnega dopust* 
Višino nadomestila in pogoje za pridobitev tega nadomestila, ki ga delov'11 [ 
organizacije priznavajo delavcem, ki koristijo letni dopust, določi vsaka d6 p 
lovna organizacija sama v svojih splošnih aktih in s skleci najvišjega orga"; n
upravljanja. Če je pogoj za pridobitev in izplačilo tega nadomestila k0/* j 
ščenje dopusta v letu 1970, potem vam seveda delovna organizacija ne 61 ^
mogla priznati tega nadomestila oziroma regresa.

A. POLJ AN SE* f

Tako jelorej v javnosti že ve-

VPRAŠANJE:
Dne 2. februarja letos sem se ponovno zaposlila, tako da mi bo 11 mese

cev delovne dobe poteklo po koncu letošnjega leta. V podjetju mi spričo
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lV!j IVne vrednosti dela in najnižje 
P°stavke za druga delovna 

:or‘ ^sta, tako da bi ustrezno ure-
,3(; „ —vv z.a druga delovna 
;°r ??sta’ tako da bi usti 
:* * * * v razmerje med vrednostjo 
'Fi f6. ^^rranega in visokokvali- 
5 viC|lrane8a dela- Sicer pa se bo 
^ elenjski občinski sindikalni 
| et v prihodnje upiral vsem 
^ erebitnim poskusom dolo- 
Jj osebnih dohodkov pod 
Sl b; 9 .dinarjev na mesec, četudi 
^ fi |b^° t0 doseženo s soglasjem 

* "Vcev- (vš)

Presenetljiv uspeh Sindikati
po iiližnjieiPrakso samoupravnega dogovarjanja gradbincev bi veljalo posnemati tu

di na drugih področjih

Velenj
ska

priza
devanja

Od 1. januarja letos naj 
^6 bi nihče v šaleški 
dolini prejel manj kot 
^00 dinarjev osebnega 

dohodka na mesec

- Že nekaj mesecev tečejo v 
pleški dolini razprave o pred
igri za sklenitev družbenega 
dogovora o najnižjem osebnem 
dohodku. Na to nujnost opo- 
Zarja dokument o pohtičnih 
^djih in nalogah slovenskih sin
dikatov pa tudi občinski odbor 
Sindikata delavcev industrije in 
rudarstva Velenje se je na zadnji 
^ji zavzel za čimprejšnjo skle- 
"rtev takega družbenega dogo
vora.

Po podatkih delovnih organi- 
Za<rij s področja občine Velenje 
Je v marcu lani prejelo 192 za

li Poslenih manj kot 800 dinarjev 
osebnega dohodka, 3068 za
poslenih pa je zaslužilo od 800 
do 1000 din. Septembra lani pa 
J® manj kot 800 dinarjev prejelo 
241 delavcev, od 800 do 1000 
dinarjev pa je zaslužilo le še 
1289 zaposlenih. V mesecu sep- 
embru minulega leta je v Ša- 
eški dolini prejelo 2069 za
poslenih osebni dohodek od 
000 do 1200 dinarjev, preosta- 

dr 8200 zaposlenih pa je zaslu
go več kot 1200 dinarjev na 
•nesec.

Po izračunih, ki so jih pripra- 
Vli na velenjskem občinskem 
srndikalnem svetu, bi potrebo- 
val> za zvišanje osebnih dohod- 

0v na najmanj 900 dinarjev na 
Nresec približno 3 milijone di- 
j^rjev ali komaj 0,01 % letnega 

ruto dohodka. Zvišanje najniž-
ra1 Pn osebnih dohodkov torej ne 
y m Srne'° pomeniti večje obre- 

^uitve delovnih organizacij iz 
J! Saleške dohne.
v , *z dosedanjih razprav o pred- 

10gm za zvišanje najnižjega 
B osebnega dohodka na 900 di- 
0 JlarJ.ev na mesec je mogoče ugo- 

ovrti, da s prizadevanji sogla- 
aJ0 prav vsi. Ker v delovnih 

P °rpnizacijah že sprejemajo na- 
a crte za gospodarjenje v letoš- 

letu, bi kazalo pohiteti 
,Lj udi s sprejemom družbenega 

uogovora o najnižjem osebnem
dohodku.

ftt občinskem sindikalnem 
)1f Velenje tudi menijo, da bi 
lei 'korali potem ko bi sprejeli do- 
.n‘ j0^0r o tem, da naj bi znašal od 
V ' * • 1971. leta najnižji mesečni 

■Lil' j , di dohodek 900 dinarjev, 
SD oločiti tudi najnižje kalkula-

Prezgodaj je že, da bi lahko že dokončno ocenjevali 
uspehe oziroma sadove samoupravnega dogovarjanja 
gradbincev, brez omahovanja pa lahko zapišemo, da so 
enoletne izkušnje uresničevanja samoupravnih dogo
vorov v celoti upravičile prizadevanja na tem področju 
in tudi presegle vsa pričakovanja. Takrat namreč, ko 
so prvi osnutki samoupravnih dogovorov šele nastajali, 
si nihče ni upal misliti, da se bodo v praksi tako hitro 
uveljavili. Pobudniki dogovarjanja so pričakovali precej 
več ovir pri izvajanju samoupravnih sporazumov, zlasti 
pa tistih, ki zadevajo vrednotenje dela in delitev oseb
nih dohodkov po delu.

Na zadnji seji republiškega odbora sindikata grad
benih delavcev Slovenije pa so člani že lahko poudarili, 
da se je s samoupravnim dogovarjanjem v gradbeništvu 
začelo novo obdobje urejanja medsebojnih odnosov in 
reševanja skupnih problemov delovnih organizacij.

Po letu dni uveljavljanja samoupravnih dogovorov v 
gradbeništvu ne moremo več govoriti o velikih razlikah 
pri vrednotenju dela in obračunskih osnov za delitev 
osebnih dohodkov. Hkrati so se v gradbeništvu po
večali tudi razponi pri vrednotenju nekvalificiranega in

visoko kvalificiranega dela. Z vsem tem so bili položeni 
temelji enotnejših pogojev gospodarjenja in tekmo
vanja na trgu.

Dogovori so pripomogli k temu, da so se osebni 
dohodki delavcev v gradbeništvu, ki so bili prej na dnu 
lestvice, bistveno pomaknili navzgor. Medtem ko so 
osebni dohodki v Sloveniji v devetih mesecih minulega 
leta znašali v povprečju 1.314 dinarjev na zaposlenega, 
v gospodarstvu 1.279, pa so v gradbeništvu narasli na 
1.336 dinarjev. Razen tega gradbinci ugotavljajo, da 
jim je s pomočjo samoupravnih dogovorov že uspelo v 
znatni meri zajeziti fluktuacijo. Z ustanovitvijo stalne 
konference interesne skupnosti za izobraževanje grad
benih delavcev pa so ustvarjeni pogoji za veliko bolj 
racionalno izkoriščanje razpoložljivih sredstev in za 
boljšo povezavo teorije s prakso.

Tako kljub nekaterim nerešenim problemom do
sedanji rezultati samoupravnih dogovorov v gradbe
ništvu dokazujejo, da bi veljalo izkušnje samouprav
nega dogovarjanja gradbincev posnemati in jih širiti 
tudi na druga področja. -a.

PO STOPINJAH PRIPOROČILA SINDIKATOV O NAJMANJŠEM ZASLUŽKU
800 DINARJEV ZA NORMALNO DELO V REDNEM DELOVNEM ČASU_______________

Ormož: rešitev letos
Iz izjave Alojza Blažiča, predsednika QbSS Ormož: 
»Pred letom dni je manj kot 800 dinarjev zaslužil vsak 
četrti zaposleni; do septembra 1970. leta se je položaj 
izboljšal v tem smislu, da je manj kot toliko prejemalo 
še kakih 300 delavcev izmed skupno 1900 zaposlenih. 
Glede na nadaljnje izboljševanje zaslužkov v zadnjih 
mesecih minulega leta in računajoč na boljše poslovne 
uspehe v tem letu bi si upal napovedati, da v letnem 
poprečju ob koncu 1971. leta v naši občini nihče ne bo 
prejemal manj kot 800 dinarjev mesečno. K temu nas 
ne obvezujejo zgolj sklepi konference slovenskih sindi
katov, ampak vsaj toliko — če že ne bolj — tudi zahteve 
zadnjih občnih zborov osnovnih organizacij sindikata.

Pri iskanju odgovora na vpra
šanje, kakšne možnosti imajo v 
posameznih občinah, da bi na
predovali na kateremkoli pod
ročju, se velja najprej povpra
šati po stopnji razvitosti in po 
gospodarski moči te komune. 
Za ormoško občino, ki ji je 
veljal naš prvi obisk v novem 
letu, je v zvezi s tem mogoče 
povedati naslednje: gre za ob
čino, ki jo prištevamo med 
manj razvite; gre za pretežno 
agrarno občino, ki je bila in še 
vedno je navezana predvsem na 
lastne sile. Značilnost te občine 
je tudi v tem, da v njej deluje 
več obratov, katerih sedeži so v 
drugih občinah. Šele v zadnjem 
času, ko delovne sile vse bolj 
primanjkuje tudi v takšnih .re
zervatih", kakršnega je do ne
davnega predstavljala ormoška 
občina, kažejo matična pod
jetja več pripravljenosti za vla
ganje v svoje dislocirane obrate.

Če s teh zornih kotov pogle
damo, kako so v ormoški ob
čini poskušali uresničiti pripo
ročilo in zahtevo konference 
slovenskih sindikatov v zvezi z 
zagotavljanjem najmanjšega za
služka 800 din za normalno 
delo v rednem delovnem času, 
je možen en sam odgovor: prav
zaprav bolje, kot bi sploh bilo 
mogoče pričakovati. V začetku 
lanskega leta je namreč manj 
kot toliko prejemal vsak četrti 
zaposleni; septembra pa še ka
kih 300 izmed skupno 1900 za
poslenih. Do konca minulega 
leta - natančnih podatkov še ni 
— so se razmere menda še iz
boljšale. Vsekakor pa namerava
jo zaslužke izpod 800 din v 
Ormožu dokončno odpraviti v 
letošnjem letu. O tem smo se 
podrobneje pomenkovah s 
predsednikom ormoških sindi
katov, tovarišem Alojzem Bala
žičem.

Predsednik .sindikatov v Or
možu je najprej poudaril, da so

sl

se v njihovi občini sprva zavze- 
mali za to, da bi do konca mi
nulega leta vsem zaposlenim za
gotovili najmanjši zaslužek 700 
dinarjev.

„Veste, računah smo s tem, 
da bodo življenjski stroški koli
kor toliko stabilni in da bi bdi 
takšni zaslužki za naše razmere 
nekako realni in primerni. 
Praksa je pokazala, da smo se 
pošteno ušteh v teh svojih pri
čakovanjih. Zato smo se kas
neje zavzeh za najmanjši zaslu
žek 800 din tudi na našem ob
močju. Lahko rečem, da smo 
tudi že dosegli pomembne pre
mike. Ob začetku minulega leta 
je, denimo, kakih 500 ljudi za- 
služdo manj kot 800 din me
sečno; septembra jih je bdo še 
300, ob koncu leta pa že precej 
manj, ker so v zadnjih mesecih 
lani nekateri kolektivi popravdi 
osebne dohodke. Računajoč na 
povečanje produktivnosti v le
tošnjem letu in na še boljše po
slovne uspehe podjetij z ene 
strani, z druge strani pa upošte
vaje pripravljenost matičnih 
podjetij, da bi začela vlagati v 
svoje obrate, ki jih imajo na na
šem območju, bi si upal napo
vedati, da ob koncu leta 1971 
nihče v naši občini ne bo preje
mal manj kot 800 dinarjev me
sečno. Če bodo hkrati uspešna 
prizadevanja za stabdizacijo go
spodarstva kot celote, če bo to
rej slednjič zaustavljeno nadalj
nje nenormalno naraščanje živ-, 
Ijenjskih stroškov, bi s tem 
pravzaprav morah biti zadovolj- 
ni.

Želel pa bi povedati še dvoje: 
nemara še bolj kot sklepi konfe
rence slovenskih sindikatov nas 
k zagotavljanju najnižjega za
služka 800 din zavezujejo za
hteve zadnjih občnih zborov 
osnovnih organizacij sindikata 
na našem območju. Vsepovsod 
je namreč članstvo zahtevalo, 
naj vodstva podjetij skupaj s 
samoupravnimi organi poiščejo

možnosti, da bi v letu 1971 do
končno odpravdi zaslužke pod 
800 din. To je končno nujno 
tudi zavoljo tega, ker tudi na 
našem območju že primanjkuje 
delavcev, zlasti pa strokovnih 
kadrov. Skratka, če kolektivi 
želijo obdržati kader, ki ga ima
jo, obenem pa pritegniti nove 
sodelavce, jih pač morajo bolje 
nagrajevati.

In slednjič: premiki v oseb
nih dohodkih so bdi na našem 
območju posledica najrazličnej
ših sdnic. S tem hočem reči, da 
je nanje vplivala tako konjunk
tura kakor tudi prizadevanje 
kolektivov, da bi na račun bolj
še organizacije dela dosegli več. 
Kaže, da se skrb za intenzifi- 
kacijo gospodarjenja .prenaša* 
tudi v letošnje leto. Pri vsem 
skupaj se mi zdi to še najbolj 
pomembno.‘‘

MILAN GOVEKAR

(Nadaljevanje s 1. strani) 
del vse - tudi tiste, ki zaradi 
zunanjih razlogov že dalj časa 
stagnirajo v gibanju osebnih do
hodkov. Premišljena nehnearna 
zamrznitev, ki upošteva tudi de
litev dohodka tistih, ki so imeli 
ah ki še bodo imeli možnost hi
teti s poviševanjem osebnih do
hodkov, pa je postala ekonom
ska in pohtična nujnost. Zato je 
treba pospešiti priprave na spre
jem omenjenega zakona in se 
tudi pripraviti na njegovo izva
janje.

Potem je podpredsednik RS 
ZSS povzel stahšča komisije RS 
ZSS za ekonomske odnose in 
ekonomsko pohtiko in pouda
ril, da kaže v nadaljnji razpravi 
predloge komisije dopolniti in 
predlagati izvršnemu svetu, naj 
jim v zakonskem besedilu vse
kakor upošteva.

Ker so za organizacijo javne 
razprave o osnutku zakona pre
jela vodstva občinskih svetov 
Zveze sindikatov in drugi organi 
in organizacije ZSS obširno gra
divo v 61. številki internih in
formacij, kijih izdaja služba RS 
ZSS za informiranje, povze
mamo v tem sestavku le neka
tere mish.

RADO MIKLIČ je med dru
gim poudaril, da zakon ne pred
postavlja discipliniranih pasiv
nih izpolnjevalcev, ampak sa
mostojne oblikovalce, ki bodo 
skladno z začrtanim okvirom in 
s pomočjo razumevanja reševali 
sporna vprašanja. SLAVKO 
GRČAR se je zavzel za temeljit 
dogovor o pravilih igre, da bo 
jasno, kdo je za kaj odgovoren. 
Opozoril je tudi, da kaže raz
čistiti, kakšne funkcije bodo 
imeli občinski sveti Zveze sindi
katov, če bo partner dogovar
janja Zveza sindikatov. Predla
gal pa je tudi več sprememb v 
besedilu osnutka zakona, ki jih 
je predsedstvo sprejelo in vneslo 
med svoje predlpge predlaga
telju osnutka. STANE BOŽIC 
pa je opozoril na nekatera ne
razčiščena vprašanja, ki so se 
pojavila med razpravo o osnut
ku zakona. Predvsem je zani
mivo, v kakšnem položaju bodo 
tisti, ki ne bodo vključeni v 
samoupravno sporazumevanje? 
Praksa kaže, da so največkrat 
na boljšem od tistih, ki neki 
samoupravni sporazum podpi
šejo. Vprašal je tudi, kdo in 
kako bo zagotovil, da bodo spo
razumi zares učinkoviti in da se 
jih bodo podpisniki držah? 
MARIJA VILD, ki je navezala 
svoje mish na Božičeve mish, 
skeptično ocenjuje možnost, da 
bi zakon sprejeh do poletja 
1971, moti pa jo tudi tisto do
ločilo v osnutku, ki predvideva 
uveljavitev sporazuma, četudi 
ga ne podpiše večina predvide
nih podpisnikov.

SLAVKO OŽBOLT se je za
vzel za enoten nastop sindika
tov do vsebine osnutka zakona 
in predlagal, naj sporazum ne 
določi samo najnižjega zagotov
ljenega osebnega dohodka, 
ampak tudi naj višji možni oseb
ni dohodek. STJEPAN ŠAU- 
BERT je predlagal, naj bi pri
čele veljati sankcije, ki jih pred
videva zakon, tri mesece po 
podpisu splošnega družbenega 
dogovora. Ce bo namreč zakon 
sprejet letos januarja ali fe
bruarja, je vprašanje, ali bo mo
goče vse priprave pravočasno 
izpeljati. IVAN KRAMAR pa se 
je, podobno kot tovariš Ožbolt, 
zavzel za opredehtev najvišjega 
dopustnega osebnega dohodka 
in dejal, da je trenutno vsak 
osebni dohodek, ki presega 
6.000 dinarjev, problematičen, 
kajti težko bi bilo dokazati, da 
vlaga in prispeva nekdo s takim 
dohodkom dvajsetkrat več kot 
nekdo z dohodkom, ki je dvaj
setkrat manjši.

JOŽE VIDIC se je zavzel, naj 
sindikati oblikujejo svoja sta
hšča glede na interese delovnih 
ljudi. To pomeni, da se ne bi 
smeh zavzemati za zniževanje 
osebnih dohodkov na vsak na
čin. Pri svojih stahščih morajo 
sindikati tudi vztrajati. JOŽE 
MAROLT je poudafil, da se s 
sprejemom osnutka zakona Za
ključuje šele prva faza razprav o 
zakonu in da se moramo v sin
dikatih med pripravljanjem 
predloga zakona temeljito pri
praviti ter naše morebiti neupo
števane predloge ponovno pred
lagati skupščini, ko bo predlog 
zakona sprejemala.

TONE KROPUŠEK se je za
vzel za sprejem zakona po po
spešenem postopku. Vztrajati je 
treba, da predlagatelj zakona 
upošteva pripombe sindikatov 
in dopolnitve, ki jih bodo pred
lagale javne razprave po terenu. 
Zakon naj določi republiški 
svet ZSS kot nosilca in podpis
nika vseh sporazumov, stvar in
ternega dogovora v sindikatih 
pa je, komu to dolžnost po
veriti v posameznih primerih. 
Sankcije za krišilce dogovorov 
naj bodo ostre. Naj višjo mejo 
osebnih dohodkov je težko 
predpisati, zavzeti pa se je tre
ba, da bodo osebni dohodki po
štah zares javni, saj se da na tak 
način tudi preprečevati najraz- 
ličnejše nepravilnosti v interni 
dehtvi. Za spremljanje vseh do
gajanj na področju delitve do
hodka in osebnih dohodkov je 
potrebno v sindikatih ustanoviti 
posebno strokovno skupino kot 
samostojno enoto, ki bo s svo
jimi podatki in ocenami pa tudi 
predlogi v veliko pomoč pri 
usmerjanju dehtve.

DUŠAN REBOLJ

vezenine

Klavska enotnost — št. i — 9. januarja 1971

Vsem delovnim 
ljudem iskreno 
čestitamo za 
novo leto 1971

Vezenine Bled
TOVARNA ČIPK,
VEZENIN
IN KONFEKCIJE
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7 DNI V SINDIKATIH

NAŠLI SO SVOJ 
VODILNI MOTIV

Delovni obračun sindikalne organizacije velenjskih rudarjev

Malo pred novim letom so se zbrali predstav
niki 3.500 velenjskih rudarjev na občnem zboru 
rudniškega odbora sindikata. Med drugim so ob 
tej priložnosti ugotovili, da so v zadnjem času 
uspeli povečati aktivnost članstva in doseči kar 
najtesnejšo povezanost organizacije.

Osnovno vodilo velenjskih rudarjev in njihove 
sindikalne organizacije pa je bilo, kot je pouda
ril v svojem poročilu predsednik rudniškega od
bora Rudi Kortnik, nenehno izboljševanje go
spodarskega položaja njihove delovne organiza
cije in materialnega položaja zaposlenih. Razen 
tega se je skorajda celoten kolektiv aktivno 
vldjučil tudi v oblikovanje nove samoupravne 
strukture in zakonodaje, tako da ni naključje, 
če so na občnem zboru ugotavljali, da so nova 
samoupravna struktura in odnosi resnično 
odraz tistih teženj in hotenj, zavoljo katerih so 
bili sprejeti ustavni amandmaji.

Na občnem zboru sindikalne organizacije ve
lenjskih rudarjev so dokaj podrobno spregovo
rili tudi o položaju premogovništva v svetu in 
pri nas. Poudarili so, da so bili premogu kot viru 
energije še do nedavna šteti dnevi, zdaj pa 
povsod v svetu — tudi že pri nas - premoga 
primanjkuje. Nasploh spet prevladuje prepri
čanje o dolgi perspektivi premoga in o njegovi 
pomembni vlogi na področju energetike.

Položaj velenjskega Rudnika lignita je svoje
vrsten v primerjavi z drugimi premogovniki, saj

proizvodnja od leta 1967 naprej nenehno na
rašča: tako so velenjski rudarji 1967. leta nako
pali 2,8 milijona ton lignita, lani pa so ga 3,6 
milijona ton. Tudi možnosti za prodajo velenj
skega lignita so velike, in to ne samo v Sloveniji, 
kjer se bo letos z dograditvijo Termoelektrarne 
Šoštanj III pojavil nov, velik potrošnik, pač pa 
tudi na sosednjem Hrvaškem in celo v tujini. 
Rudnik lignita Velenje je namreč lani izvozil v 
Italijo 80.000 ton lingita, na Norveško je od
poslal prvo poskusno pošiljko, za nakup velenj
skega lignita pa se zanimajo tudi v Avstriji.

Zaradi nestabilne prodaje premoga v minulih 
letih so v Rudniku lignita Velenje intenzivno 
razvijali nekatere dopolnilne- dejavnosti, ki 
ustvarjajo zdaj že tretjino celotnega dohodka. 
Kljub sedanjemu naraščajočemu povpraševanju 
po premogu pa je tudi sindikat podprl stališče 
vodstva premogovnika, da naj bi bile te dejav
nosti v prihodnje še bolj udeležene pri ustvar
janju dohodka. Ker pa bo treba v naslednjih 
letih povečevati proizvodnjo lignita v Velenju 
ob enakem številu zaposlenih, torej'na račun 
večje produktivnosti, so na občnem zboru spre
govorili tudi o nujnosti nadaljnjega naraščanja 
osebnega in družbenega standarda zaposlenih. 
Menili so, da bi morali tako kot v drugih drža
vah tudi pri nas stimulirati rudarstvo in delo 
rudarjev že pri delitvi dohodka med podjetjem 
in družbeno skupnostjo.

(vš)

Organizacija za zgled
Z občnega zbora osnovne organizacije sindikata v trboveljskih strojnih to

varnah

V revirjih zlepa ni bilo tako uspelega delov
nega dogovora, kot je bil nedavni občni zbor 
osnovne organizacije sindikata v trboveljskih 
strojnih tovarnah. Sicer pa niti ni moglo biti 
drugače' v tej delovni organizacije je sindikat v 
pravem pomenu besede družbeno-politični de
javnik.

Ko so se v strojnih tovarnah lotili organiza
cije izpopolnjevanja samoupravljanja, se je 
osnovna organizacija sindikata z vodstvom na 
čelu zadeve lotila na pravem mestu: zainteresi
rala je članstvo, ga znala pridobiti za nove, so
dobnejše oblike, predvsem pa za polnejšo vse
bino samouprave. Danes ugotavljajo — čeprav je 
poteklo komaj leto dni od uvajanja nove organi
zacije in nove vsebine samoupravljanja — da ko
lektiv dejansko soodloča o bistvenih vprašanjih 
gospodarjenja.

Morda tiči tudi v tem razlog, da so kljub te
žavam, s katerimi so se srečevali, povečali obseg 
gospodarjenja v minulem letu za polnih 13 %.

Sindikat v STT je prvi podprl stališče delav
skega sveta, da naj bi v primem, če zaradi ne
likvidnosti ne bi mogli izplačati polnih osebnih 
dohodkov, imeli prednost pri izplačilih pred
vsem zaposleni z nizkimi osebnimi dohodki. In 
ko so lani začeli odhajati iz podjetja visoko 
usposobljeni delavci, se je sindikat prvi zavzel za 
to, da bi jih bolje stimulirali.

Na občnem zboru pa so obravnavali tudi sta
novanjske razmere kakih 110 delavcev v pod-

!
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HnduMJa HomUaimh izdelkov

SPECIALIZIRANA TOVARNA JAKUART (žakart) DEKORATIVNIH TKANIN 
IN GRADLOV
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DOMA JE NAJLEPŠE,
TODA SILA KOLA LOMI

Kaj so razkrili novoletni razgovori v Kranju z delavci, ki so zaposleni na
tujem

Pred novoletnimi prazniki se je po vsej Sloveniji — v glavnem na 
pobudo sindikatov — zvrstilo veliko pogovorov z našimi delavci, ki 
so zaposleni v tujini, pa so se za novoletne praznike za kratek čas 
vrnili med domače. V časopisih smo lahko prebrali poročila o teh 
pogovorih v Mariboru, Ptuju, Murski Soboti, Novem mestu, Bre
žicah, Črnomlju, Kranju in drugod.

jetju. Med drugim so predlagali, da naj bi iz 
sklada skupne porabe poslej namenili več de
narja za gradnjo stanovanj, proučili pa naj bi 
tudi možnost, da bi vsak zaposleni prispeval za 
gradnjo stanovanj po 2 % od. svojih mesečnih 
osebnih dohodkov.

Če bi se sindikat ne zavzel v tolikšni meri za 
gradnjo rekreacijskega centra v Lontovžu, bi 
kolektiv še danes imel samo počitniški dom v 
Crikvenici. Tako pa je vodstvo sindikata ob 
podpori večine članstva in ob sodelovanju 
samoupravnih organov in vodstva podjetja v raz
meroma kratkem času zgradilo dom v tem pri
jetnem podeželskem kraju, ki postaja središče 
za rekreacijo vseh članov kolektiva.

Na občnem zbom v trboveljskih strojnih to
varnah so spregovorili tudi o stabilizacijskih 
ukrepih. Predpisani depozit pri uvozu reproduk
cijskega materiala jih je hudo prizadel, saj so 
imeli vse pripravljeno za hitrejšo modernizacijo, 
ki pa je ni možno izvesti brez uvoza sodobne 
opreme. Sindikat sodi, da bo ta ukrep nekoliko 
zavrl predvideni potek rekonstrukcije podjetja, 
zavzel pa se je hkrati za čimprejšnjo izdelavo 
stabilizacijskega programa podjetja. Pri izdelavi 
tega programa bo sodeloval tudi sindikat s svo
jimi predlogi.

Skratka, ni vprašanja, na katerega sindikat v 
tem podjetju ne bi imel svojega stališča. Nje
govo delovanje je stalno, vsestransko in zmeraj v 
središču dogodkov.

Še posebej so se na pogovore 
z našimi delavci, ki delajo na 
tujem, pripravih gorenjski ob
činski sindikalni sveti in jih tudi 
organizirah skupaj z zavodom 
za zaposlovanje iz Kranja. Če
prav je Gorenjska eno najbolj 
razvitih področij pri nas, tudi iz 
teh krajev dela v inozemstvu 
več kot 1300 delavcev, zvečine 
kvalificiranih in visokokvalifi
ciranih. Ob novem letu jih je 
prišlo domov na kratek oddih 
več kot polovica. Vsi so že na 
obmejnih prehodih dobili po
sebno obvestilo o pogovoru, ki 
je bil sklican za 29. december 
minulega leta v Kranju.

Tega dne se je tu zbralo več 
kot 30 predstavnikov gorenj
skih sindikatov, zavoda za zapo
slovanje, komunalnega zavoda 
za socialno zavarovanje, carine, 
bank in vseh večjih gorenjskih 
delovnih organizacij. Od števil
nih delavcev, ki so prišli domov, 
pa jih je prišlo na razgovor le 
15. A kljub skromni udeležbi 
delavcev, zaradi katerih je bil 
pogovor organiziranje vendarle 
možno izluščiti iz pogovora naj
pomembnejša dejstva, zakaj 
pravzaprav naši delavci odhajajo 
v tujino in kaj jih zadržuje, da 
se ne vrnejo v domovino, če
prav so mnogi od njih zdoma že 
po šest in več let in da je dela 
zanje tudi doma več kot dovolj.

Odgovore, razmišljanja, vpra
šanja in komentarje teh delav
cev sta nam strnila v naslednjih 
nekaj misli Stane Božič in Slav
ko Kalan, predsednik in tajnik 
kranjskih sindikatov:

jetjih. Pri tem pa postavljajo 
najrazličnejše pogoje in vpraša
nja. Iz razgovora z njimi je bilo 
mogoče razbrati njihovo veliko 
bojazen predvsem, ali jimbodo 
tudi doma priznane vse pravice 
s področja zdravstvenega in po
kojninskega zavarovanja, ker 
pač prispevke plačujejo v tujini, 
torej v državi, kjer delajo. Ve
liko je med delavci takih, ki so 
si z delom v Švici, Franciji ah 
Zvezni repubUki Nemčiji pri- 
hranih precej deviznih sredstev, 
pa jim zdaj ni jasno, ah si bodo 
lahko brez večjih ovir s tem de
narjem zgradih stanovanjsko hi
šico, ah bodo sploh dobih loka
cijsko in gradbeno dovoljenje, 
ah bodo s tem denarjem lahko 
odprli samostojno obrt in po
dobno. Mnogi so se zanimah, 
kakšne so carinske olajšave za 
tiste, ki že dlje delajo na tujem, 
in ah bodo sploh sprejete kakš
ne oljašave.“

Po besechh Staneta Božiča in 
Slavka Kalana mnoge delavce 
skrbi tudi vprašanje, kakšne 
osebne dohodke bodo imeli, če

se vmejo_ na delo v domača 
podjetja. Žehjo si namreč, da bi 
bih res nagrajeni za vloženo 
delo — tako kot so v tujini. Na 
sestanku so bih tudi trije orod
jarji, ki so pred šestimi leti za
pustili kranjsko Iskro in šh na 
tuje. Pripovedovah so, da danes 
zaslužijo v ZRN med 1000 ia 
1200 DM. ,,Za manj, se razume 
v dinarski vrednosti, bi se težko 
vinih nazaj," so pristavih vsi tri
je, „čeprav smo tedaj težko od
šli iz Iskre, kjer smo se tudi ii' 
učili." Podobnih pripomb je 
bilo še več. Res pa je tudi 
tako so povedali delavci — da se 
v tujini ne cedita med in mleko: 
Še zmeraj velja, da naši delavci 
opravljajo tam dela, ki jih doma 
ne bi za noben denar. Toda 
tako je, če se odločiš za takšno 
pot.

Na koncu naj poVemo še, da 
so bih delavci izredno prijetno 
presenečeni nad pozornostjo, Id 
so je bih deležni ob kratkefl' 
obisku doma. To, da -se je v 
Kranju zbralo več ,,domači
nov" kot „gostov“, bo zanes
ljivo naletelo na pozitiven od
mev pri tistih, ki se pogovorov' 
niso udeležili. Prepričani smo. 
da bo ob naslednjem srečanju 
dvorana delavskega doma v Kra
nju bolj polna, kot je bila ob 
zadnjem.

M.Ž-

PRVI STIK JE
UZPOSTAVLJEN

V Velenju so se dogovorili, da se bodo vnovič sf 
stali z delavci, zaposlenimi na tujem, najkasneje 

avgusta letos

„Vsi delavci, ki smo se z nji
mi pogovarjali, se žehjo vrniti in 
se spet zaposliti v domačih pod-

Sredstvo za ohranitev 
svežine in vitalnosti

-m-

Iz Šaleške doline je po zadnjih 
podatkih organizirano zaposleno v 
tujini 53 občanov. Razgovora z de
lavci, zaposlenimi v tujini, ki ga je 
pripravil Občinski sindikalni svet 
Velenje, pa seje udeležila skoraj po
lovica med njimi.

Delavci, ki so na delu v tujini, so’ 
želeli predvsem odgovor na vpra
šanja, ki jih trenutno zanimajo. Go
vora je bilo o našem in tujem držav
ljanstvu, o postopku za ponovno za-

V industriji za, vendar s pripombami
(Nadaljevanje s 1. strani) 

dohodku in v osebnih dohodkih, ki 
nastajajo kot posledica različnih po
gojev gospodaijenja, ne predstavlja 
posega v sedaj veljavne odnose in 
razmerja v primarni delitvi.

Svoje osnovno hotenje pa po 
enotnem mnenju predsedstva RO 
sindikata delavcev industrije in ru
darstva predloženi osnutek v celoti 
uresničuje. Za razliko od prvih po
skusov usmerjanja presežnih dohod
kov, proti kateremu so sindikati 
tako odločno povzdignili svoj glas - 
pomeni sedanji osnutek zakona 
bistven in kvaliteten premik v priza
devanjih za družbeno usmerjanje 
delitve. Zato se je tudi predsedstvo 
RO sindikata delavcev industrije in 
rudarstva Slovenije soglasno pridru
žilo stališču predsedstva RS ZSS, da 
je potrebno ta osnutek zakona — ob 
nekaterih popravkih in dopolnitvah 
- podpreti. Se več, če bi predlaga
telj sprejel stališča in pripombe sin
dikatov, so le-ti pripravljeni pod
preti predlog, da naj bi osnutek 
zakona postal predlog zakona in naj 
bi ga torej sprejeli po hitrem po
stopku. Časa namreč resnično ne

kaže več izgubljati, tej trditvi v prid 
govore najrazličnejši pojavi v delitvi, 
ki v nekaterih primerih resno pre
raščajo v konflikte in ekscese; k 
temu nas sili pravkar sprejeti zvezni 
takon o limitiranem 11 % zviševanju 
osebnih dohodkov v prvih štirih me
secih letošnjega leta, ki pomeni ne
posreden pritisk na republike, da 
sprejmejo svoje rešitve za usmerjanje 
dohodka.

temu pa je po mnenju predsedstva 
tega sindikata pristojnosti in odgo
vornosti potrebno izoblikovati tudi 
piramido sindikalnega ravnanja pri 
družbenem dogovarjanju.

Mimo nekaterih drugih pripomb 
se je predsedstvo izreklo tudi o tem, 
ali naj zakon govori samo o naj
nižjem ali tudi o najvišjem osebnem

dohodku. Prevladalo je mnenje, naj 
bi v osnutku zakona ostali pri naj
nižjem osebnem dohodku, medtem 
ko bi se lahko v konkretnih samo
upravnih sporazumih dogovorili tudi 
o merilih, ki opredeljujejo najvišje 
osebne dohodke.

In slednjič: predsedstvo RO sindi
kata delavcev industrije in rudarstva

je sklenilo podpreti predlog, naj bi 
se pri RS ZSS ustanovila posebna 
organizacijska enota za spremljanje 
problematike delitve. Če tega ne 
storimo, so poudarih člani pred
sedstva, tudi ne bomo mogli usmer
jati in vplivati, ker za zadeve pre
prosto ne bomo vedeli.

BOJAN SAMARIN

poslitev pri nas, o možnostih in P1’ 
stopku za odpiranje zasebnih obt1 
nih delavnic, o ugodnostih pri uvoz* 
blaga, o socialnem zavarovanju ^ 
pokojninski dobi itd. Precej dcUf 
cev se je zanimalo tudi za možno*1 
zaposlitve v delovnih organizacija!1’ 
domovini in za višino osebnih 
hodkov, ki bi jih imeli, nadalje Z* 
možnost pridobitve stanovanja oz1' 
roma za način varčevanja za stafl( 
vanja in drugo. Slišati pa je bilo tu®' 
več pripomb na račun dela naši' 
konzularnih služb v tujini.

Prvi stik velenjskega občinske?' 
sindikalnega sveta z delavci, ki so z3 
posleni v inozemstvu, je tako vzp1’ 
stavljen. Izražena je bila obojestrar1 
ska želja, da bi stike v prihodnje * 
krepili. Občinski sindikalni svet Vf 
lenje bo skušal naše delavce v p(li 
hodnje seznanjati z vprašanji, ki 3 
jih utegnila zanimati v tujini. Dog0 
vorili pa so se tudi za ponoven ra* 
govor najkasneje v začetku avgust3 
ko bi se bolj podrobno pogovorili3 
vseh tistih vprašanjih, ki najbolj 23 
nimajo naše delavce, zaposlene v t11 
jini.

(v*

Druga temeljna pripomba članov 
predsedstva republiškega odbora sin
dikata delavcev industrije in rudar
stva pa je veljala temu, kako sklepati 
samoupravne sporazume - ali po 
teritorialnem ali po proizvodnem 
načelu. Za razliko od predsedstva 
RS ZSS so se v industriji soglasno 
izrekli, da bi morali kot osnovno na
čelo uveljaviti proizvodni princip. 
Že to, da vladajo sila različni odnosi 
v primarni delitvi - s čimer pa je 
opredeljena tudi različnost položaja 
podjetij in panog - priča o tem, da 
je možno zasnovati samoupravno 
sporazumevanje in družbeno dogo
varjanje o merilih za usmerjanje de
litve dohodka in osebnih dohodkov 
le po proizvodnem načelu. Skladno

PAŠE
RESJE

Na plenarni seji Obalnega sin
dikalnega sveta v Kopru je An
drej Grahor, član plenuma in 
predsednik komisije za gospo
darstvo pri tem sindikalnem 
organu, med drugim dejal:

„Na obalnem območju je za
poslenih kakih 1900 ljudi, ki še 
zaslužijo manj kot 900 din me

sečno. Glede na pričakovano 
rast osebnih dohodkov v letu 
1971, mislim predvsem nagiba
nje produktivnosti, bodo po 900 
dinarjev praktično zaslužili vsi 
tisti, ki imajo danes po 800 di
narjev in manj. Zato je nesmisel
no, če se potegujemo za naj
manjši zaslužek 900 din, ker ga 
bomo dosegli, ne da bi sami in 
kot organizacija kaj pripomogli 
k temu. Ali zatorej ni bolje, če 
se zavzamemo za višji minimum, 
za zaslužek najmanj 1000 dinar

jev, ki je dosegljiv, če se bodo 
kolektivi še bolj zavzeli za smo
trno in uspešno gospodarjenje? 
Če bomo svoje sile, naša načelna 
in praktična prizadevanja usme
rili po tej poti, če bomo zahte
vali od kolektivov, naj zaposle
nim do konca leta 1971 zago
tovijo najmanjšo osnovo oseb
nega dohodka 1000 din in če 
bomo pri vsem tudi uspešni, se 
bo izboljšal materialni položaj 
vsaj 5000 ljudi. Tedaj se bomo 
lahko potrkali po prsih, da smo

v sindikatih nekaj tudi naredili 
za izboljšanje živhenjske ravni 
našega članstva. Sicer pa drži 
tudi to, da smo lani poslušali 
očitke, da segamo previsoko, ko 
smo se zavzeli za 800 din. Šte
vilo tistih, ki zaslužijo manj kot 
toliko, pa se je v pol leta zmanj
šalo za dobro polovico, zadnje 
mesece pa še bolj. Torej, zakaj bi 
pletli prazne marnje, čc pa se 
lahko z uspehom borimo za 
realno dosegljive cilje!"

-mi
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TOKOVI GOSPODARJENJArPodeljene 
Kraigher

jeve 
nagrade 

v letu 
1971

Predsednik Gospodarske 
zbornice SR Slovenije Leo
pold Krese je 4. januaija po
delil nagrade Borisa Krai
gherja v letu 1971.

V prisotnosti najvidnejših 
slovenskih gospodarstveni
kov je Kraigherjeve nagrade 
dobilo 5 tovarišev za njihove' 
izjemne dosežke trajnega po
mena. Letošnja podelitev je 
bila že tretja zapored, bila

pa je na četrto obletnico tra
gične smrti nekdanjega pod
predsednika ZIS in tvorca 
gospodarske reforme Borisa 
Kraigherja. Tovariš Kraigher 
je umrl pred štirimi leti v 
Sremski Mitroviči v avtomo
bilski nesreči.

V uvodnih besedah je to
variš Krese dejal med dru
gim:

„Spomin na Borisa Krai

nerja in reafirmacija refor
me, katere tvorec je biL po
menita enovito celoto. Če ga 
velja v čem posnemati, je to 
prav gotovo njegova jasno
vidnost, odločna ustvarjal
nost, rekli bi lahko trdovrat
nost v boju za začrtane cilje. 
Njegov najpomembnejši cilj 
je bil dosledno uveljaviti re
formo, ozdraviti naše gospo
darstvo in mu zagotoviti

trdne osnove našega bodoče
ga razvoja.“

Potem je letošnje nagrade 
v znesku po 20.000 dinarjev 
utemeljila predsednica komi
sije za nagrade Borisa Krai
gherja, univ. prof. dr. Mara 
Bešter. Nagrade so dobili: 
Viljem Hakl, Jurij Levičnik, 
dipl. inž. Ciril Mravlja, dipl. 
inž. Jože Osterman, dipl. 
inž. Miran Veselič.

VELIKO BESED
MALO POSLUHA

V okviru slovenskega kemijskega društva je bilo decembra v Kranju 
dvodnevno posvetovanje o stanju in razvoju kemične industrije v 
Sloveniji.

Kemična industrija Slovenije, ki sojo nekateri govorniki označe
vali kot „obrtne delavnice z zaostalo miselnostjo trgovske mentali
tete':, se bo v prihodnje lahko razvijala le ob bistveno drugačnih 
pogledih na razvoj, kot so bili doslej, ko podjetja te panoge v glavnem 
niso imela posluha za skupne akcije, ki bi edino lahko rodile uspeh. 
Kemična industrija je kapitalno intenzivna panoga, zato razdrobljena 
sredsdva in osamljeno nastopanje posameznih podjetij ne morejo 
obroditi večjih rezultatov.

Udeleženci posvetovanja so soglašali v oceni, da je nujno treba 
poglobiti raziskovalno delo v podjetjih in izven njih. Povečati se mora 
tudi sodelovanje raziskovalcev v podjetjih z raziskovalci v inštitutih 
oziroma skupinsko delo obeh. Le tako bo lahko raziskovalna naloga 
točneje‘opredeljena, raziskovalci v podjetju, ki so pri nalogi sodelo
vali, pa bodo rezultate raziskav laže vpeljali v podjetje. Bistveno bi se 
zato morati spremeniti tudi dosedanji način dela v raziskovalnih 
inštitutih.

. Na posvetu so terjali tudi večjo povezanost med proizvodnjo in 
znanostjo. Slišati je bilo celo misel, da leži del krivde za mentaliteto 
slovenskih kemikov tudi na univerzi, kije učila le pasivno, zato inže
nirji v praksi ne znajo delati aktivno, ker se tega niso naučili med 
svojim šolanjem. Oprema šole je za sodoben pouk že dokaj zastarela 
m neprimerna. Tudi sodelovanje med profesorji in študenti ni za
dostno. Na fakulteti naj bi omogočili, da bi predavali tudi priznani 
strokovnjaki iz prakse, ker bi le tako lahko oblikovali vez med pod- 
Jotji in bodočimi strokovnjaki.

Veliko dobrih misli škoda, daje bilo na tem dvodnevnem posve
tovanju o tako pomembni problematiki kemične industrije tako malo 
vodilnih delavcev podjetij. Glede na njihovo pasivnost pri obravna
vanju tega problema tudi ni mogoče pričakovati, da bo posvetovanje 
v praksi prineslo pomembnejše spremembe oziroma uspehe!

pk

KORISTNO
POVEZOVANJE
Ustanovljeno je jugoslovansko poslovno združe

nje za promet s kožami

Tik pred novim letom so ju
goslovanska podjetja Dalma— 
Koteks iz Splita, Kožar iz Ko
sovske Mitroviče, Derma iz Za
greba, Kotekš—Tobus iz Ljub
ljane, Jugokoža iz Subotice. 
Srbokoteks iz Beograda in 
Stokokoop iz Skopja, ki oprav
ljajo blizu 80 7( prometa z do
mačimi in blizu 50 7c prometa s 
kožami iz uvbza, podpisala po
godbo o ustanovitvi Poslovnega 
združenja za promet s kožami s 
sedežem v Zagrebu. Naloga no
vega združeiija bo predvsem 
skrb za napredek prometa s ko
žami, volno, ščetinami in klav-

Sredstvo za ohranitev 
svežine in vitalnosti

Na pragu odjuge?
Odprto tržišče ni samemu sebi namen — je pot do odmrznitve cen

Zadnje dni decembra, pet minut pred dva- 
'a/sto, je zvezna skupščina „zamrznila“ tudi 
'gospodarno zviševanje osebnih dohodkov v 

Pn'ih mesecih letošnjega leta. Kot vse kaže, je 
obvladalo prepričanje, da samo z zamrznjcnjem 

"i mogoče uresničiti programa stabilizacije, 
elo ve e- prav Zaradi povečane kupne moči 

Pr?bivalstva, ki ji je botrovalo premalo premiš- 
luio povečevanje osebnih dohodkov v zadnjih 
tešečih minulega leta, so začele cene spet lesti 

Pokazalo se je, kot že ničkolikokrat 
jUSeJ\ da ekonomskih zakonitosti ni mogoče 
r°titi z dekreti iz pisarn.

■j/cer pa vprašanje o tem, kaj pri uravno- 
<-šanju trga ukreniti z dohodki prebivalstva, ni 

s?0/,0 ^adarkoli sta dvig cen in inflacija ogrozili 
“bilnost gospodarstva, tržišča in dinarja, se je 
f ezni skupščini razplamtela razprava o tem 

.! lc bt koliko je samoupravna delitev dohodka 
lr nestabilnosti in družbenega nemira. Pred- 

? av,dki ZIS vidijo i’ samoupravni delitvi ne 
“tno vir nestabilnosti, ampak tudi nevarnost za 
bitlunuicijo, češ da samoupravna delitev še ni 
ugotovila razširjene reprodukcije, sindikati pa 
'u osnovi zaključnih računov gospodarskih 
fgunizacij dokazujejo, da samoupravna delitev 
lub ekscesom in neenotnim kriterijem ven- 
ar/e priča, da je razširjena reprodukcija v var- 

r°kah. Ta pesem se ponavlja tudi sedaj, v 
Z^Sovorih o stabilizacijskem programu. Prvi 

da mora stabilizacijski program v prvih 
'rih mesecih omejiti gibanje osebnih dohod- 
ov vse dokler v republikah ne zgradimo dolgo- 
>cnega mehanizma samoupravne delitve, drugi 

’ da se je treba opreti na družbene in samo

upravne dogovore, ker bi omejevanje osebnih 
dohodkov dejansko omejevalo tudi razvoj samo
upravljanja in pontšilo tudi že sklenjene samo
upravne dogovore ter vso atmosfero samouprav
nega dogovarjanja.

Kakšen je rezultat teh dogovorov je znano: 
administrativni poseg na področje delitve. Ob 
tem ukrepu zvezne skupščine pa postaja še bolj 
jasno, da vsesplošna zamrzal cen in OD ne more 
dolgo trajati. Ce smo se odločili za enotno trži
šče, moramo poskrbeti tudi za njegovo od
prtost. Če namreč hočemo na enotnem tržišču 
vrednotiti rezultate dela in gospodarjenja, 
potem moramo za to imeti objektivna merila: 
osnova zanje pa je usmerjenost na realni tečaj 
dinarja in na čim višjo stopnjo njegove konverti
bilnosti. Seveda so za to - poleg sprememb v 
režimu uvoza, ki ga moramo liberalizirati - 
potrebne številne spremembe v sistemu. Zožiti 
je treba visoke razpone carinskih stopenj in 
davčnih olajšav ter določiti le najnujnejše ome
jitve v blagovnem režimu. Zagotoviti je treba 
tudi organizirano in kontrolirano devizno 
tržišče.

Odprto tržišče torej ni samemu sebi namen, 
ampak je pot do odmrznjenja cen. Te ne bodo 
več pod kontrolo države, ampak bodo zaradi 
svobodnejšega uvoza izpostavljene pritisku 
inozemskih cen. Vendar svobodnejši režim, tudi 
po „odmrznjenju“ ne bo smel veljati za cene 
tistih storitev in blaga, katerih proizvajalci 
imajo monopolen položaj. Širša liberalizacija 
cen za te storitve bo zato morala biti tudi v 
prihodnje odvisna od dogovora s pristojnimi 
organi državne uprave. , VINKO BLATNIK

niškimi odpadki. Pomagalo bo 
podjetjem pri modernizaciji in 
organizaciji dela, predvsem pa 
bo organiziralo sodobne oblike 
skupne prodaje in bedelo nad 
kvaliteto surovin.

Omenjena jugoslovanska 
podjetja so se morala sporaz
umeti o sodelovanju. Prav v mi
nulem letu so se namreč v pro
metu s kožami, volno, ščetina
mi in klavnišldmi odpadki po
kazale vse anomalije dosedanje 
razdrobljenosti in nesodelova
nja. Podjetja, ki uporabljajo to
vrstne surovine za končne iz
delke, so se spričo velikega po
manjkanja teh surovin na doma
čem trgu v prejšnjem obdobju 
lani še bolj usmerila v uvoz, k 
temu jih je silila tudi ekonom
ska računica, saj so kože v tu
jini lahko kupovali ceneje kot 
doma, razen tega pa je bila tudi 
kvaliteta uvoženih kož mnogo 
boljša kot pri domačih. Zato je 
razumljivo, da je uvoz omenje
nih surovin lani celo dvakrat 
presegel uvoz v 1969. letu. Vse 
to in predelava, ki je bila lani 
po obsegu enaka kot v 1969. 
letu, je povzročilo, da imajo v 
klavnicah ter v podjetjih za pro
met s kožami polna skladišča 
neprodanih kož. ,

Zavoljo tega ustanovitelji 
Poslovnega združenja za promet 
s kožami menijo, da brez samo
upravnega dogovora zainteresi
ranih gospodarskih organizacij v 
proizvodnji, prometu in prede
lavi domačih kož ter brez 
ustrezne pomoči bank ter pri
stojnih državnih organov ne bo 
mogoče dovolj hitro in učinko
vito izboljšati sedanjih razmer 
na tem področju. Eden od nju
nih ukrepov v tem trenutku je, 
da bi čimprej izenačili pogoje 
pri nakupu domačih in uvože
nih kož. Pravkar ustanovljeno 
poslovno združenje za promet s 
kožami, za katerega je bil eden 
glavnih pobudnikov tudi ljub
ljanski Koteks-Tobus, lahko ve
liko pomaga pri reševanju to
vrstnih problemov. £
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VILJEM HAKL, glavni direktor tovarne 
oblačil in perila »Mura«, Murska Sobota:

Nagrado je dobil kot priznanje za 
izjemne dosežke trajnejšega pomena 
pri organizaciji in vodenju podjetja v 
letih 1949 - 1970.

Viljem Hakl je bil rojen 1920. 
leta v Lemerju pri Murski Soboti. 
Končal je Višjo pravno šolo in se že 
leta 1945 zaposlil v tovarni perila v 
Murski Soboti, najprej kot kMkulant 
in korespondent in kasneje kot 
vodja planskega oddelka. Direktorje 
postal 1949. leta. Tedaj je bilo v 
Muri zaposlenih 638 delavcev, danes 
pa jih je 2100.

Najodločnejši vzpon podjetja je 
bil leta 1960, ko so se preusmerili v 
proizvodnjo oblačil in začeli tudi in
tenzivno izvažati. Lani so podvojili 
kapacitete obrata oblačil in zgradili 
računski center. Letos pa bodo od
prli nov obrat ženske konfekcije.

JURIJ LEVIČNIK, generalni direktor 
Industrije motornih vozil. Novo mesto:

Dobil je nagrado za izjemne do
sežke trajnejšega pomena pri organi
zaciji in vodenju podjetja v letih 
1956 - 1970.

Jurij Levičnik se je rodil leta 
1925 v Boki Kotorski. 1955. letajo 
končal Višjo vojno akademijo, leta 
1956 pa je postal direktor Moto- 
montaže, sedaj IMV v Novem 
mestu. Bil je pobudnik, realizator in 
nosilec glavnega bremena dosedanje
ga razvoja podjetja. 1956. leta je 
bilo v Moto-montaži zaposlenih 34 
delavcev, ki so se pripravljali na ko
operacijsko proizvodnjo motornih 
vozil. Kmalu so osvojili proizvodnjo 
in skonstruirali svoj tip vozila, ki so 
mu kmalu začeli vgrajevati angleški 
motor BLMC. Začeli so izdelovati 
turistične prikolice in kljub močni 
konkurenci uspeli na zunanjem 
tržišču.

Dipl. inž. CIRIL MRAVLJA, direktor 
Združenega železniškega transportnega 

podjetja, Ljubljana:
Dobil je nagrado za izjemne do

sežke trajnejšega pomena pri organi
zaciji in vodenju podjetja od leta 
1959 do 1970.

Ciril Mravlja je bil rojen 1912. 
leta v Gornjem Logatcu. 1938. je 
končal gradbeno fakulteto v Ljub
ljani, po vojni je.bil med drugim di
rektor Gradisa, potem direktor 
Uprave za ceste LRS, od leta 1959. 
dalje direktor ZŽTPv Ljubljani.

Inženir Mravlja ima velike zasluge 
za uveljavitev sodobnejšega kon
cepta gospodarjenja na železnici. 
Železnica se je morala v tem času iz 
monopolnega položaja in centralizi
rane ureditve usposobiti za konku
renčni boj ter za sodobno in renta
bilno poslovanje. Ta koncept je bil 
pod vodstvom tovariša Mravlje uve
ljavljen najprej na slovenskih želez
nicah.

Dipl. inž. JOŽE OSTERMAN, direktor 
Tovarne športnega orodja ELAN, Begunje:

Dobil je priznanje za izjemne do
sežke trajnejšega pomena pri vo
denju in organizaciji tovarne v letih 
od 1958 1970.

Jože Osterman je bil rojen 1914. 
leta v Kranju. 1939. je diplomiral na 
gozdarski fakulteti v Beogradu. Po 
osvoboditvi je bil na vodilnih polo
žajih v gorenjskem gozdarstvu. 
1958. leta je postal prisilni upravi
telj tovarne Lian in kasneje njen di
rektor.

Komisija je tovariša Ostermana iz
brala na lastno pobudo, saj je prav 
njegova zasluga, da so v FTSui na
pravili dolgoročni načrt in izbrali za 
svoj proizvod smuči, športno orodje 
in čolne. Razširili so proizvodnjo in 
uspeli prodreti na zunanje tržišče. 
Lastni razvojni inštitut jim je zago
tovil kvalitetne izdelke, s katerimi 
nastopajo na zunanjem tržišču pod 
svojim imenom kljub hudi konku
renci.

Dipl. inž. MIRAN VESELIČ, univerzitetni 
profesor na Biotehnični fakulteti Univerze 

v Ljubljani:
Dobil je priznanje za učinkovito 

in uspešno teoretično in aplikativno 
razvijanje sodobnih metod v vino
gradništvu in vinarstvu.

Miran Veselič je bil rojen leta 
1913. v Ormožu, 1938. je diplo
miral na kmetijski fakulteti v Za
grebu. Leta 1945 je bil direktor Vi
narske in sadjarske šole v Mariboru; 
od 1950. dalje predava na Bioteh
niški fakulteti Univerze v Ljubljani.

Po oceni komisije gredo nagra
jencu zasluge za uvajanje visoke 
vzgoje vinske trte, ki poveča pri
delek za dva do trikrat, za koncept 
načrtne in masovne obnove tera
sastih vinogradov in za izdelavo dva
najstih projektov proizvodno-indu- 
strijskih vinarn, kjer je uspešno pre
nesel najnovejše znanstvene dosežke 
v prakso.



IZ ŠESTIH REPUBLIK

Modna hiša je za jesensko 
— zimsko sezono 70/71 
pripravila bogato kolek
cijo damske konfekcije v 
aktualnih krojih, barvah 
in materialih. V prodaji 
bodo tudi ekskluzivni, vi
soko modni modeli pla
ščev, kostimov in oblek v 
zelo majhnih serijah.

PRODAJNI SERVIS

modna hiša
LJUBLJANA — MARIBOR — OSIJEK

I ČEMU SO 
SINDIKATI

I
PROTI OMEJITVI?

SVET ZSJ

I
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Svet ZSJ je na zadnji plenarni seji obravnaval med drugim , tudi 
predlog ZIS, da naj bi do konca aprila naslednjega leta omejili porast 
osebnih dohodkov na stopnjo 11 % v primerjavi z letom 1970, in tega 
predloga ni podprl.

Glavnirazlogi za tako stališče Sveta ZSJ so naslednji: s tem za
konom se limitira rast osebnih dohodkov, s čimer se uvaja admini
strativna intervencija; ta ukrep podcenjuje družbeno-ekonomsko 
funkcijo osebnega dohodka in pomeni dvom o smotrnem ravnanju 
delavcev v materialni proizvodnji; posamezni ekscesi pri formiranju 
dohodka se s tem zakonom ne odstranjujejo, otežuje pa ta zakon 
uveljavljanje že izoblikovanih dogovorov na področju združenega 
dela. S tem zakonom tudi ne rešujemo problema tistih delavcev, ki 
prejemajo nizke osebne dohodke, hkrati pa z njim vnašamo na to 
področje nepotrebno administrativno proceduro. Tak zakon po oceni 
sveta ZSJ slednjič tudi ni v skladu s sprejetimi političnimi stališči o 
novi vlogi federacije.

Organizacije in organi Zveze sindikatov ter posebnih sindikatov so 
tudi doslej nasprotovali administrativnemu urejanju delitve dohodka 
in osebnih dohodkov. Predstavniki Sveta ZSJ so večkrat posredovali 
ta stališča pristojnim organom in tako pripomogh k temu, da smo 
opustili predloge nekaterih organov uprave o zamrznitvi osebnih do
hodkov, oziroma da je bil umaknjen predlog, po katerem naj bi de
lovnim organizacijam v 1971. letu preprečili spremeniti dosežena raz
merja v delitvi na osebne dohodke in na sklade.

Kljub takim stališčem sindikata je ZIS predlagal, zvezna skupščina 
pa po hitrem postopku sprejela zakon o začasni omejitvi porasta 
osebnih dohodkov. Po mnenju Sveta ZSJ tako pomembno vprašanje 
ne bi smelo priti na dnevni red zasedanja skupščine, predno niso 
usklajena stališča vseh zainteresiranih dejavnikov zlasti pa sindikata. 
Po oceni sindikatov lahko ta zakon pripelje do pomembnih težav pri 
uveljavljanju stabilne politike dohodka v delovnih organizacijah ter 
celo do linearnega in neupravičenega zviševanja osebnih dohodkov 
zlasti v tistih delovnih organizacijah, ki imajo sredstva in ki lahko 
delijo dohodek neodvisno od rezultatov dela.

Organizacije in organi sindikatov in Zveze sindikatov so bili že 
doslej aktivni pri uveljavljanju politike dofiodka in osebnih dohodkov 
ter sodijo, da je le-ta najpomembnejši dejavnik pri stabilizaciji in 
razvoju samoupravljanja. Tako so bili doseženi tudi že prvi po
membni rezultati v samoupravnem dogovarjanju, čeprav z njimi še ne 
moremo biti povsem zadovoljni. Zato je na plenarnem zasedanju Svet 
ZSJ poleg že izoblikovanih stališč sprejel tudi poseben dokument o 
stahščih in nalogah organizacij in organov sindikata pri uveljavljanju 
takšne politike dohodka in osebnih dohodkov, ki bo pripomogla k 
stabilizaciji in ki bo zagotavljala materialno in socialno varnost de
lavcev.

S sprejemom tega zakona je ZIS sprejel pomembno odgovornost. 
Ker se je izrekel za tako občutljiv ukrep, sindikati od ZIS priča
kujejo, da bo v mejah svojih pristojnosti uveljavil ukrepe za večjo 
stabilnost cen in življenjskih stroškov. V razmerah, ki so nastale s 
sprejemom tega zakona, Svet ZSJ pričakuje, da bodo vse sindikalne 
organizacije in samoupravni organi na osnovi stališč sindikatov spre
jeli lastne ukrepe o politiki delitve kot del svojih stabilizacijskih pro
gramov. Na ta način bodo sindikati pripomogli k temu, da se čimprej 
otresemo administrativnega urejanja ter da povsem uveljavimo samo
upravno odločanje o delitvi dohodka in osebnih dohodkov.

ZAKAJ VEDNO LE OD
SPODAJ NAVZGOR?

Čeprav je osnutek resolucije o odgovornosti pred zvezno skupščino, 
konkretni model zanjo še vedno iščemo

pa

V razpravah o gospodarskih in političnih 
spremembah, ki se jih lotevamo, lahko pogosto 
slišimo, da se v našem družbenem razvoju ne 
bomo premakitili daleč naprej, če ne bomo v 
prihodnje razen nalog opredelili tudi odgovor
nosti tistih, ki so jih dolžni opraviti. V resnici je 
nelogično, da nalaga naša družba na primer 
istim direktorjem, med njimi tudi gospodarsko 
nepismenim, kar naprej enako ali celo bolj za
htevne naloge, čeprav se je že večkrat izkazalo, 
da jim niso kos. Tudi „botri“ številnih zaplani- 
ranih investicij pogosto napredujejo na družbeni 
lestvici, namesto da bi nosili posledice zaradi 
svojih premalo premišljenih političnih ali stro
kovnih predlogov in odločitev. Nič čudnega, da 
v ljudeh plahni zaupanje v obljube, če jih mo
rajo poslušati iz ust nesposobnih ljudi.

* Po tem uvodu bo morda bolj razumljivo, za-
t

... v jugoslovanskih sindikatih
a

i
i
i
i
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kaj je bila tako dolgotrajna pot do osnutka reso
lucije o odgovornosti nosilcev samoupravnih in 
drugih družbenih ter javnih funkcij, ki jo je dala 
v razpravo zvezna skupščina. Na zavlačevanje je 
- po oceni komentatorjev dela zvezne skup
ščine - vplivalo tudi dokaj pogosto mnenje, da 
teorija o odgovornosti še ni dovolj proučena. O 
odgovornosti so tako govorili že v prejšnjem 
sklicu zvezne skupščine, tega problema pa so se 
leta 1967 lotili odbor za samoupravljanje v de
lovnih organizacijah, odbor za uresničevanje 
pravic občanov organizacijsko-političnega zbora 
in nekateri poslanci gospodarskega zbora. Poz
neje so to nalogo zaupali centru za delavsko 
samoupravljanje v Beogradu, ki naj bi pripravil 
elaborat o odgovornosti nosilcev samoupravnih 
funkcij v delovnih organizacijah. Za prouče
vanje odgovornosti zveznih funkcionarjev pa — 
kot piše v ustavnih dokumentih — ,,še ni bilo 
moč najti ustreznega izvajalca'. To nalogo naj 
bi prvotno opravil zvezni sekretariat za zakono

dajo, vendar ni prišel dalj od skice vprašanj, ki 
naj bi jih vseboval zakon o odgovornosti zvez
nih funkcionarjev. V elaboratu, ki ga je pripravil 
omenjeni center, je pomembna razlaga vzrokov 
za zavlačevanje, po kateri celotnega sistema od
govornosti javnih in drugih družbenih funkcij ni 
mogoče oblikovati prej, dokler ne bomo določ
neje proučili vsebine, smeri in oblik izpopolnje
vanja samoupravnih sistemov ob vse močnejšem 
procesu deetatizacije.

Nasprotna tej dolgotrajni in zastojev polni 
poti skupščinskih pobud pa je bila praksa v de
lovnih organizacijah, saj vsebujejo normativni 
akti mnogih delovnih organizacij tudi že kon
kretna določila in predpise o odgovornosti no
silcev samoupravnih funkcij. Kaže torej, da je 
pripravljenosti za uzakonitev odgovornosti več 
„spodaj“, v delovnih organizacijah kot pa .zgo
raj", v občinah, republikah in v federaciji.

Osnutek resolucije o odgovornosti je sedaj 
pred zvezno skupščino — pa tudi nasprotujoča 
si stališča. Nekateri menijo, da bi resolucija mo
rala obravnavati le politično odgovornost, to je 
kršenje načel samoupravne družbe. Prav tako ni 
bilo doseženo soglasje o sprejemu posebnega za
kona o odgovornosti nosilcev javnih funkcij v 
federaciji. „Model“ za odgovornost torej še ved
no iščemo. Vendar pa je priložnost za razgovore 
o njem sedaj mnogo bolj ugodna. K temu so v 
marsičem prispevala tudi stališča tistih oseb
nosti, ki so sprejele ostavko dr. Miljaniča kot 
normalen pojav v samoupravni družbi, in to 
predvsem kot izraz odnosa do odgovornosti pri 
opravljanju javne funkcije. Kljub temu pa se za
stavlja vprašanje, zakaj govorimo o odgovor
nosti bolj pogosto in tehtno ,,spodaj kot,,zgo
raj", zakaj ne gradimo odgovornosti predvsem 
„od zgoraj navzdol"?

V. B.
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Dolgoletna neugodna 
primarna delitev, preniz
ke tarife in neinvestiranje 
so naše železnice v _ 
finančno-ekonomskem j 
oziru izčrpali, tako da g 
niso sposobne same po- = 
skrbeti zase. V štirih letih §| 
so izgube SJŽ dosegle H 
593 milijonov ND; več §| 
kot 300 milijonov ND se g 
je zaradi slabe delitve §§ 
prelilo v druge panoge, v g 
proračune, banke in dru
gam pa 846 milijonov 
ND. Stroški modemiza- _ 
cije so presegli predvide- š 
ne za milijardo 300 mili- = 
jonov ND. V boljših raz- fi 
merah gospodarjenja bi 1= 
bila rešitev ta, da bi del S 
presežne vsote krila SJŽ J 
sama, da bi Mednarodna Ij 
banka povečala svoj de- J 
lež in da bi republike svo- §f 
jo pomoč odmerjale po g 
novi ceni modernizacije, ff

v Beogradu
Številke so sicer drugačne, problem pa je očitno 

enak tudi v Ljubljani

~
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Naše gospodarstvo bomo ne
dvomno uravnovesili le, če 
bodo postali nestabilni nestro
kovni ljudje, ki zasedajo polo
žaje kvalificiranih. Parola,pravi 
človek na pravo mesto“ je več 
kot aktualna: v Beogradu zase
dajo 22.000 delovnih mest, ki 
zahtevajo visoko izobrazbo, 
ljudje, ki je nimajo; v 4000 beo
grajskih delovnih organizacijah 
je na položaju direktorja le en 
strokovnjak, mlajši od 40 let; 
delavski svet ŽTP Beograd je 
pred kratkim sprejel pravilnik, 
po katerem se prizna visoka 
strokovna izobrazba ljudem, ki 
so v podjetju 10 let in so na 
vodihiem mestu 3 leta ali pa so 
opravili 10-mesečni tečaj.

Seveda so tudi drugačni pri-

fA.. //UlrrjL.

meri, ki potrjujejo, da je v delu 
gospodarstva le prevladalo spo
znanje, da sta razvoj in poslovni 
uspeh v neposredni odvisnosti 
od števila visokokvalificiranih 
ljudi, sposobnih obvladovati 
novo tehniko in tehnologijo ter 
organizacijo dela.

Zaradi vsega povedanega se je 
treba uresničevanja parole „pra- 
vi človek na pravo mesto“ lotiti 
previdno. Treba je ugotoviti 
žarišča odpora, kar bo omogo
čilo uspešen boj proti mono
polu privilegiranih skupin v vo
denju kadrovske politike, boj za 
take razmere, ko bo normalno, 
da nestrokovnjake zamenjajo 
strokovnjaki in ko bo izhodišče 
kadrovske politike najglobji in
teres proizvajalcev, da jih vodijo 
sposobni strokovnjaki.

Zakaj smo te beograjske ugo
tovitve povzeh? Zato, ker ima
mo podobne razmere tudi pri 
nas! Pa tudi zdravila zanje so 
enaka! —ik

I Nestrokovnost

TE DNI 
SO REKLI
PREDSEDNIK TITO v 

novoletni izjavi za RTV 
Ljubljana:

Ena velikih slabosti v našem 
družbenem življenju doslej je 
bila, da smo v glavnem pretira
vali ali celo dramatizirali nega
tivne pojave in težave, nismo pa 
videli dejstev, ki kljub vsem teža
vam pričajo o tem, kako velik 
napredek smo dosegli in ga vsak 
dan dosegamo v naši državi. Pre
tirana in nekonstruktivna kritika 
je prav tako kvarna, kot če bi 
zamolčali uspehe, kijih dosegajo 
naši delovni ljudje. V tujini se 
mnogi čudijo, da ženemo toliko 
hrupa o naših težavah, kakor da 
bi šlo pri nas vse po zlu. Danda
nes pa je takih in podobnih te
žav nič koliko v vseh državah.

V letu 1971 ima ZIS nalogo, 
da stabilizira naše gospodarstvo, 
imeti pa mora popolno podporo 
vseh nas in vseh republik. Treba 
se je odpovedati različnim ape
titom in ambicijam po pretiranih t 
investicijah. Preprečiti je treba J 
inflacijo zaradi različnih nepo
kritih investicij in drugih vzro
kov. Toda stabilizacija in ure
janje našega gospodarstva ne 
smeta iti na rovaš našega delov
nega človeka, zlasti pa ne na lju
di z nizkimi prejemki. Nasprot- j 
no stabilizacija mora zagotoviti t 
izboljšanje življenja ljudem z naj- J 
nižjimi prejemki, zlasti pa tistim, t 
ki imajo številne družine.

EDVARD KARDELJ, • 
član Sveta federacije, v raz- * 
govoru z novinarji:

Obsežno delo, ki ga sedaj J 
opravljamo pri nadaljnji obdelavi J 
našega družbenp-čkonomskega * 
in političnega sistema, bo ne
dvomno omogočilo, da bo drugi J 
kongres samoupravljavcev * 
ustvarjalno in s konkretnimi re
šitvami vplival na družbene skle
pe in na smer našega družbenega 
razvoja. To pomeni, da je ne 
samo utemeljeno pričakovati, j. 
temveč se je treba tudi v pripra
vah zavzemati za to, da bo ta 
kongres v imenu delavskega! raz-J^ 
reda in vseh delovnih ljudi 
pri tiste odgovore na sedanja * 
vprašanja, ki bodo prispevali k 
nadaljnji krepitvi položaja, druž- n 
benega vpliva in odgovornosti 6i 
delovnega človeka tako v okvira h 
združenega dela, kakor tudi v ce- (F
lotnem socialnem-in političnem
sistemu naše družbe.

Sedaj očitno ni več dobolj,

fftPsjver/ snpg/ 
24cer/ Bo meB/j,
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bi delovni ljudje imeli popoln 
vpliv samo na upravljanje v de- n 
lovnih organizacijah. Sedaj so K 
glavni problemi v tem, da se ta 11 
neposredni vpliv pokaže širše, 
tudi v odnosih med posameznim L 
delovnimi organizacijami, v oi 
ustreznem sistemu dohodkovnih h- 
in drugih gospodarskih odnosov n 
in v sistemu popolnega gospo- 
darskega in političnega nadzor- 'n- 
stva delavcev nad vsemi oblikami ^ 
koncentracije preteklega dela- (u 
Zlasti pa se mora vpliv naših |,p 
samoupravljavcev neposredne ?a 
pokazati zunaj ..tovarniških zi- kj, 
dov", saj morajo biti prav ti ste- so 
ber naše družbe. Delavski razred 
mora izražati svoje vsakdanje in 
dolgoročne interese v samo- 
upravljanju, v možnosti, da se 
samostojno bojuje za produktiv-1;i 
nost dela in za razvoj proizvajal"*], 
nih sil s pomočjo različnih oblih 
samoupravnih dogovorov in as 
združevanja, tako da se identifi"'b( 
čira s skupščinskim sistemom °t 
itd. !‘

bol 
ev

Kritika ukrepov Je
čal

,iaj

-ki
Upravni odbor Gospodarske zbornice Makedonij^oe 

o stabilizacijskem programu ZIS
tac

BasmnnaBH mm

Upravni odbor gospodarske zbor
nice Makedonije je razpravljal o sta
bilizacijski politiki ZIS in odločno 
poudaril, da plan stabilizacije ni v 
skladu s sklepi prve konference ZKJ 
o ekonomskih funkcijah federacije. 
Gospodarstveniki Makedonije so 
predvsem začudeni, zakaj v progra
mu ni nič pojasnjeno o nadaljnji 
usodi investicijskih in z zakonom 
sprejetih obveznostih federacije do 
Makedonije in Črne gore do leta 
1972. V teh zakonskih obvezah so 
investicije za izvajanje melioracijskih 
del, za gradnjo avto ceste pri Ti
tovem Velesu in gradnjo tretje faze

železarne v Skopju. Poleg tega sc»» 
UO zbornice ne strinja s predvideno 
stopnjo rasti družbenega proizvod^ . 
v višini 5,5 % letno, ker meni, da je I 
depresivna za gospodarske razmet . 
Makedonije. Upravni odbor tudi | 
meni, da stabilizacijski program ni I
rešil problema enotnega tržišča v Ju; 
goslaviji. Federacija mora zavarovat1 
enotno politiko jugoslovanske?9 
tržišča in ustvariti pogoje za enako
pravno gospodarjenje posamezni!1 
predelov in panog - Makedonija p9 
je kot pretežno surovinsko pro
izvodno področje pri tem zapostav
ljena.
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NAŠE DRUŽBE

PODOBE
NAŠEGA

ČASA
Na posvetu učenih jeziko

slovcev je vstal ondan učen 
mož in trdo pribil:

— Tudi vsakdanja govo
rica ustvarja svoj jezik. Am- 
Pak, pri nas smo vse preveč 
starokopitni, da bi to staro 
resnico cenili in upoštevali.

In je trdo, jezno sedel.
— Konkretno prosim! 

Navedite primer! je demo
kratično zaprosil predsedu
joči.

— So besede, modeme, se 
razume, ki jih vsak dan sliši
mo, pa jih ni v nobenem slo- 
varju. Našim slavistom se ne 
zdi vredno, da bi. . .

— Na primer?
- Beseda ,melizira“ je že 

taka! Le zakaj se je ne bi 
vpisalo tako, kot druge, v 
slovar in reklo s pojasnilom 
„ki perilo mehča“. Nedvom
no gre za neznanje, nezani
manje, za neodgovoren od

"•ii. w iLIIP 0

nos do modernega časa, za 
neprizadetost, če ne celo za 
kaj hujšega. In to pri tistem 
delu naše inteligence, ki bi ji 
moral biti naš vsakdanji je
zik, naš pogovorni jezik, ki 
se je samoniklo razvil iz ...

Suh mož sredi sobe je 
dvignil roko.

— Kaj v zvezi prav s to 
temo?

— Ja, prav s to!
— Prosim!
— Jaz sem imel na skrbi 

besedo „melizira“, potem 
ko smo si nekaj takšnih no
vih pojmov med seboj raz
delili. Zato lahko povem, 
kako je s to stvarjo in kaj je

. L -
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zadaj. Klicali smo tovarni in 
spraševab, kaj pomeni, pa ga 
ni bilo človeka, ki bi znal 
kaj več povedati. Nazadnje 
smo naleteli na psihologa, 
menda referenta za potrošni
ško psihologijo, ki je rekel, 
da je beseda njegov umo
tvor?

— Kaj pa pomeni? je
vprašalo več glasov hkrati.

— Kar si kdo predstavlja! 
Največkrat pa ljudje mislijo, 
daje notri nekaj več.

— A potem ne pomeni, 
da mehča? -~

— Ne, ne pomeni!
— Kaj pa potem dela?
— Kar si kdo predstavlja.

Eni mislijo, da mili, drugi, 
da škroba, tretji da beli.. .

— Jako zanimivo! Vse 
kaže, da gre za dokaj širok 
pojem, ne? Ve kdo še kakš
nega podobnega, vpraša 
predsedujoči.

— Jaz! se oglasi lektor iz 
reklamnega biroja. — Stabi
lizira!

VINKO BLATNIK

Hvala, neznana 
tovarišica

Prijetno srečanje v zavodu za delovno usposab
ljanje mladine v Črni na Koroškem

Dedek Mraz zadnje decem
brske dni 1970. leta ni pozabil 
121 gojencev Zavoda za delov
no usposabljanje mladine v Črni 
na Koroškem. Za marljivost v 
preteklem letu se jim je res
nično oddolžil. Vsakemu je pri
nesel slaščice in tople copate. 
Kolektivnih daril pa je bilo za 
zvrhan koš. S prispevki delov
nih organizacij iz Mežiške do
line je dedek Mraz „kupil“ 3 
tranzistorje, magnetofon, 2 gra-

' • KOČEVJE
. V kočevski občini ima 

delovnih organizacij na 
skrbi stanovanjsko in komu- 
aalno področje. Ko so pred 
'jtatkim ocenjevali njihovo 
dclo, podatke je zbral Svet 
Za urbanizem, gradbene in 
koniunalne zadeve, so skie- 
ajh predlagati občinski skup
ščini, naj bi priporočila vsem 
tem delovnim organizacijam, 
t*3 bi do konca marca raz
pravljale o združitvi. Tako bi 
dob]li. eno delovno organiza- 
LIJ°, ki bi štela skupaj nekaj 
|tad 130 'zaposlenih, združili 
b> sedaj skromne sklade in bi 
tako mnogo lažje reševali šte- 
V1'ne stanovanjske in komu
nalne probleme v občini.
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Nov dom za ostarele občane
Prostori doma za ostarele v Dravogradu so že zdavnaj odslužili pa tudi premajhni so, saj je na Ko

roškem kakih 300 občanov, ki bi bili potrebni varstva in toplega kotička na stara leta

V Domu za ostarele občane v 
Dravogradu je sedaj okrog 50 
oskrbovancev iz vseh štirih ko
roških občin. Zmogljivosti 
doma so nekoliko manjše, sicer 
pa so prostori in oprema zasta
reli. V varstvo bi bilo treba 
vključiti še več občanov, pa ni

prostora. Po nekaterih sicer ne
popolnih podatkih naj bi bilo 
na Koroškem okrog 300 obča
nov, ki bi bili potrebni organizi
ranega varstva in toplega kotič
ka na stara leta. Med zdajšnjim 
popisom bodo v posameznih 
občinah lahko podrobneje ugo-,3 prometne v ODCint. ^

e-
g'^ljsko medobčinsko društvo telesnih invalidov je imelo občni zbor

»BI DALI ROKO ALI OKO
ZA 15.000 DINARJEV?«

:v 
e- 
e-

te 
ti, 
ar 
ta 
z-J
d-__________
i-!

i- Stanlo telesnih invalidov pri nas 
ti oi aSCu 'z dneva v dan! Namesto, da 

i, ?1; z razvojem industrije število in- 
... inm,0V zmanjšcvalo, je ravno na- 
C ‘n ; l10'- štiri zaposlene pride že 
111 c .nvalidski upokojenec; število teh 

“ skoraj enako številu starostnih 
da L|o ^"ccv. Ali nas to ne bi mo
lit i^: .Prjsditi do resnega razmišljanja, 
le- hv .nu ,je: du invalidi prejemajo le
sorosh^1-' rL'n,e'.1“i Pa da J'1’ -ta Hestih na Prttnermh delovnih 
šc,
in1 p.S eKk0 medobčinsko društvo te- 

V bito" lnva*idov si je že zadalo na- 
lih tw.' da odpravi' takšna delovna 
0v irej,a' kier je možnost, da zaradi nc- 
n. tavba0?*' postane delavec invalid.

LfaaJ0 se, daje laže preprečiti ne- 
°p inv,.i.. ^ot Pa zdraviti ali skrbeti za 
P" štVa , ' Takšno prizadevanje dru- 
la, (n,. telesnih invalidov so podprla 
šili H' v°dstva sindikalnih organizacij, 
no !avz^',1JC P*! ic’ če se bodo za to 
zi-kjer Cb-U'di dL’lovnc organizacije, 
tc- V) tJ^nu nevarna delovna mesta
:ed

in

bile oproščene nekaterih dajatev. Za 
to pa so seveda potrebne zakonske 
spremembe. Pri tem pa moramo ta
koj poudariti, da družba s tem ne bi 
nič izgubila, ampak le pridobila. 
Prav tako pa bi lahko oprostili inva
lide dajatev, če bi se želeli posvetiti 
obrti ali kmetijstvu. To je samo ne
kaj od predlogov na celjskem obč
nem zboru, ki so jih udeleženci 
sprožili, v danih možnostih pa bi jih 
bilo vredno upoštevati.

Nerešenih vprašanj pa je še 
mnogo. Društva telesnih invalidov, 
ki so pred kratkim začela delovati, 
bodo skušala v najkrajšem času ure
diti vse najpotrebnejše. Seveda pa so 
prizadevanja in uspeh tega društva 
odvisna od prizadevanj tudi ostalih, 
ki morajo skrbeti za zmanjševanje 
števila telesnih invalidov. Posebej pa 
se bodo pri tem morali zavzeti var
nostni inženirji in tehniki v delovnih

organizaeijait, samoupravni organi in 
sindikalne organizacije.

MILAN BRliCL

tovili. koliko občanov je na 
stara leta ostalo brez pomoči in 
nege.

Ker se bliža čas verifikacije 
domov za ostarele občane, so v 
Dravogradu že pred časom za
čeli z akcijo za gradnjo novega 
doma za ostarele občane iz Ko
roške, ki bi lahko sprejel okrog 
200 oskrbovancev. Priprave za 
gradnjo novega doma so toliko 
napredovale, da so zdaj priprav
ljeni variantni predlogi za loka
cijo, biro Ambient pa pripravlja 
študijo in približno ocenitev 
stroškov gradnje. Tako naj bi 
občinska skupščina Dravograd 
že v kratkem prvič tudi podrob
neje razpravljala p gradnji. Po
tem pa naj bi do srede 1971. 
leta pripravili vso potrebno do
kumentacijo in izdelali tudi fi

nančno ..konstrukcijo14 investi
cije. Dela pa bi naj potem opra
vili najpozneje v dveh letih.

Že zdaj deluje dom za osta
rele občane za območje vseh 
štirih koroških občin (Dravo
grad, Slovenj Gradec, Radlje ob 
Dravi in Ravne na Koroškem) v 
Dravogradu. Verjetno bi bilo 
nesmiselno, če bi skušali v pri
hodnje v vsaki občini sami reše
vati probleme tistih, ki so ostali 
brez pomoči in nege na stara 
teta. Potrebna je torej skupna 
akcija, to pa istočasno tudi po
meni, da bi si morate deliti vse 
štiri koroške občine, odvisno 
od števila oskrbovancev, tudi 
stroške gradnje novega dotna za 
ostarele občane. Verjetno Dra
vograjčani pri tem v prihodnje 
ne bodo imeli večjih težav.

(ek)

mofona, 30 sani ter številne 
igrače.

Na upravi Zavoda za delovno 
usposabljanje mladine v Črni na 
Koroškem pa so bili še posebej 
veseli darila za zdaj še neznane 
tovarišice, sicer blagajničarke 
na bencinski črpalki Istra-benz 
v Kopru. Po pošti jim je poslala 
400 novih dinaijev in pismo. 
Med drugim je zapisala, da se 
večkrat spominja televizijske 
oddaje o otrocih in Črne ter 
prizadevnih tovarišic. Od ta
krat, ko je gledala to televizij
sko oddajo, je začela shranje
vati ves denar, ki ga pustijo šo
ferji, češ — ta drobiž pa naj bo 
za kavico. 400 dinaijev, kolikor 
se je nabralo v letu 1970, je po
slala za obdaritev otrok. „Upam 
pa,11 je zapisala v pismu nežna-

It MIJI ST
POHIŠTVO

na tovarišica, „da b,o prihodnje 
teto več denaija.11 Vsem skupaj, 
gojencem zavoda in vzgojite
ljem, pa je zaželela v novem 
letu kar največ sreče.

Pozornost neznane tova
rišice, blagajničarke na bencin
ski črpalki Istra-benza, je vse v 
zavodu v Črni izredno presene
tila. Takšno darilo in pozornost 
nista vsakdanja stvar. Zato so ji 
resnično hvaležni.

(ma)
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industrija metalnih polizdelkov - slovenska bistrica
PROIZVAJA.

pločevino, trakove, rondele in rondelice, 
palice, cevi in profile,
žico. varilno žico in pletene elektro-vodnike,

okna, vrata, fasade in nosilne konstrukcije 
iz aluminija in vseh standardnih aluminijskih zlitin
VSEM OBČANOM SLOVENSKE BISTRICE 
ČESTITAMO ZA OBČINSKI PRAZNIK!
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PORTRETI IN SREČANJA
'(‘len izmed vzrokov)0;, ■ .“-'"eu vzroKov za takšno

10 !acij 'Ln C v ,cm- da delovne organi- 
56 |kc uP7 ncsreči ne utrpijo preve- 

tiv'|a ,,, |°r?' Podjetje je zavarovano in 
ia''tdškr,u °u Pk^a le smešno nizko 
ilik Ktn-i ,1110' R°ka ali oko veljata 

in as bi i ,|lsoč dinarjev. „Kdo izmed
jfi-točnem £°ko za lo vsotC)? " ie na 
r,rTt otm. i zboru društva vprašal pri

ti bil- ^Cn- izmed delegatov. „Če pa 
(va, p odškodnina višja, milijon ali 

^lolj' R°‘em bi delovne organizacije 
evJ.. Pele za varnost svojih delav-

fevilirh’ kar sc “k velikem tahf, .lnvalidov poraja, je vprašanje.
^hacijc^6 zaPosliu' l)clovne or-^1aiboliž Jlh izogibajo m jim v 

^lo r*-1,1 primeru ponudijo delov-
vratarja ali telefonista. 

lj®’Ocialnnii > miselnost je zasenčila 
Hvar s° Verjetno bi se dalo tudi to 
)a na ?remeniti na bolje. Predvsem 

** :aeije a.l?a^'n* da bi delovne organi- 
’ ki bi zaposlovale invalide.i sc 

en° 
od3 
a je 
rete 
tudi 
i ni 
-ju; 
vati 
-teg3 
iW 
znilt 
a pa 
pro
slav

inles
ribnica

PRODAJA
POLKNA
VRATA
OKNA
NA KREDIT

Danes vam predstavljamo 
enega izmed pionirjev našega 
samoupravljanja, predstavlja
mo vam simpatičnega Mar
tinjaka, referenta za mehko 
predelavo pri Lesno indu
strijskem podjetju LIP Slo
venske Konjice. Spoznali 
boste človeka, ki je znal de
lavsko samoupravljanje že 
od vsega začetka ločevati na 
pravice in dolžnosti, spo
znali boste enega izmed ti
stih redkih ljudi, ki so bili 
pripravljeni, in so še, prido
bitve delovnega ljudstva pla
čevati z odgovornostjo in ne 
s frazami in praznimi oblju
bami.

,,Če se danes ozrem na 
sam začetek, se mi zdi, da 
nam je usoda potisnila v 
roke dokaj slabe karte. De
lavci so videli le svoje pra
vice, ..privilegije" odgovor
nosti in dolžnosti pa so, 
tako so vsaj mislili, z volit
vami prenesli na tiste, za ka
tere so smatrali, da so dolžni 
in sposobni zastopati nji
hove interese. Pojavu ne
razumevanja samouprav
ljanja, ki je bil takrat priso

ten skorajda na vsakem ko
raku, se je pri nas pridružila 
še ena dimenzija, specifična 
za naše razmere. Naše pod
jetje je zaradi dislokacije 
tned bistriško in konjiško

status pravne osebe in tako 
omogočili volitev obratnih 
delavskih svetov. Centralni 
organi podjetja so si pri
držali pravico odpravljanja 
razlik, ki se, če zaradi dru
gega ne, že zaradi same na
rave izdelkov pojavljajo med 
obrati. “

fan papir ali duh poslovne 
tajnosti, toliko časa, dokler 
je vsakomur, pa naj bodo 
njegovi interesi zastopani ne
posredno ali posredno, omo
gočeno, da svobodno izraža 
in izvršuje svojo funkcijo 
samoupravljavca! Brž pa ko 
se uspavaš, izgubiš tla pod

Graditi je treba 
na zavesti ljudi

občino na drugačen način in 
po drugačni poti doživljajo 
spremembe, ki jih je prinašal 
s seboj samoupravni sistem, 
in dejansko se je pri nas do
gajalo to, da so v posamez
nih obratih, namesto težnje 
po zbliževanju neposrednih 
proizvajalcev, igrali prvo vio
lino interesi občin, ki so na
sprotno delovni kolektiv raz
dvajali. Stanje nas je prisi
lilo, da smo leta 1957 posa
meznim obratom priznali

Ne bodo ustvarili uravni
lovke, niti ni to njihov na
men, dosegli pa so to, da sta 
občutka podrejenosti in 
nadrejenosti vsaj za pravega 
samoupravljavca, za takega, 
ki pozna meje svojih pravic 
in dolžnosti, preživeli vred
nosti.

„0 samoupravljanju lahko 
govorimo toliko časa, dokler 
igramo z odprtimi kartami, 
dokler podatkov o stanju 
podjetja ne zavijemo v celo-

nogami, in samoupravljanje 
postane fraza, visoko zve
neča deklaracija, ki pozablja 
na človeka, če ga je seveda 
sploh kdaj upoštevala. In po
tem se zgodi to, kar se je v 
letih 1964 do 1966 zgodilo 
nam. Vodilne položaje v 
podjetju je zasedla garnitura, 
ki se zaradi svoje družbene 
omejenosti ni mogla in tudi 
ni hotela sprijazniti z od
nosi, ki jim pravimo sociali
stični in samoupravni. Toda

m srečo je zavest našega de
lavca že takrat dosegla tisto 
stopnjo, ko mu je bilo ne
mogoče vzeti tisto, kar je z 
vso odgovornostjo prevzel 
nase. Kako čudovito je bilo 
spoznanje, da eden ni rojen 
samo za to, da posluša in 
drugi spet ne samo za to, da 
ukazuje! Kako čudovito je 
bilo spoznanje, da diktatura 
nekega ožjega vrha v delov
nemu človeku nima več real
ne opore! In prav to spo
znanje je potrdilo našo odlo
čitev iz leta 1957.

V. KOGEJ
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Posvetovanje »za okroglo mizo« na Jesenicah

Razreševanje konfliktnih situacij in 
usklajevanje individualnih in družbenih 

interesov v samoupravni družbi
Tudi v naši družbi so protislovja med individualnim in kolektivnim interesom pa tudi med kolektivnim in družbenim interesom # Kako razreševati 
konfliktne situacije na zakonit način ne samo v podjetjih, temveč tudi na relaciji delovna organizacija — družba? # Kako je z odgovornostjo za škodo, 

ki jo imajo delovne organizacije zavoljo napačnih gospodarskih instrumentov in napačne gospodarske politike nasploh

Na podlagi programa republiškega in občinskega koordinacij
skega odbora za pripravo II. kongresa samoupravljavcev Jugoslavije 
je predsednik tovarniškega odbora sindikata Železarne Jesenice 
Srečko Mlinarič sklical 24. decembra lani posvetovanje „za okroglo 
mizo" o razreševanju konfliktnih situacij in usklajevanju individual
nih in družbenih interesov v samoupravni družbi. Tega posveto
vanja, ki je bilo v „Restavraciji Kazina" na Jesenicah, se je udele
žilo okoli dvajset povabljencev, ki so hkrati s povabilom na posve
tovanje dobili tudi posebno gradivo za razpravo, ki ga je pripravil 
strokovni sodelavec RS ZSS Franci Polak, in statut jeseniške žele
zarne, ki je prvi obdelal zakonito pot razreševanja konfliktnih si
tuacij v podjetjih.

To je bila prva „okrogla miza" v vrsti podobnih posvetovanj, ki 
jih v Sloveniji organiziramo v okviru priprav za II. kongres samo
upravljavcev. Njene zaključke bo pripravila posebna komisija in jih 
bodo prejeli vsi delegati II. kongresa samoupravljavcev Jugoslavije 
kot predkongresno gradivo.

Povzetek jeseniške „okrogle mize" sem napisal sicer samo na 
podlagi lastnih novinarskih beležk, vendar pa upam, da sem smisel
no vemo interpretiral izvajanja njenih udeležencev, ki jih navajam.

JESENIŠKI ^MODEL"
ZA RAZREŠEVANJE

KONFLIKTNIH SITUACIJ
TOMAŽ ERTL, predsednik 

DS združenega podjetja sloven
skih železarn:

Z vprašanjem konfliktnih si
tuacij smo se na Jesenicah za
čeli podrobneje ukvarjati zaradi 
našega položaja pred nekaj leti, 
ko zaradi objektivnih vzrokov 
pogosto nismo mogli urediti 
upravičenih žalitev delavcev. 
Zato so takrat naši delavci po
skušali zadovoljiti svoje interese 
tudi izven normalnih, zakonitih 
poti. Ko smo razmišljali, kako v 
čim večji meri onemogočiti 
konfliktne situacije v podjetju, 
smo prišli do prepričanja, da je 
nujno dopustiti možnost, da se 
določene pravice dosežejo tudi 
s pritiskom, toda pod pogojem, 
da se najprej uporabijo zakonite 
poti.

Spoznali smo, da zbori delav
cev. ki se jih je udeleževalo tudi 
po petsto ljudi, niso ustrezna 
oblika neposrednega samo
upravljanja. Zato smo jih raz
delili na manjše delovne sku
pine, do trideset ljudi, na čelu z 
vodji teh skupin. S tem smo že
leli v osnovnih celicah delov
nega kolektiva čimbolj zbližati 
vodenje in upravljanje. Dejstvo 
je, da delavci največkrat nimajo 
kje razložiti svojih problemov, 
ki so morda tudi drobni, pa vse
eno - če se nakopičijo — lahko 
povzročijo izbruh nezadovolj
stva. Na vsako vprašanje, ki se 
postavi na sestanku takšne de
lovne skupine, pa mora po na
šem statutu biti dan zadovoljiv 
odgovor - bodisi da ga da sam 
vodja te skupine, bodisi da ga 
zahteva od pristojnih organov 
in oseb, ki so ga tudi dolžne 
dati v predpisanem roku. To 
prispeva k smotrnejšemu in hi
trejšemu odpravljanju raznih 
slabosti, hkrati pa tudi. k orga
niziranemu poteku informiranja 
v obeh smereh — od zgoraj na
vzdol in od spodaj navzgor. Res 
ic. da imamo svoj list Zelezar, 
vendar pa smo prišli do prepri
čanja, da samo s pisano, eno
stransko informacijo ne mo
remo urediti vseh odprtih 
vprašanj.

Kaj pa, če ta mehanizem od
pove?

Člen 29 našega statuta na to 
vprašanje odgovarja takole: De
lovna skupina, ki je izkoristila
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vse možnosti, da dobi odgovor 
na postavljena vprašanja v zvezi 
s poslovanjem in delom, vendar 
odgovora ni dobila, se lahko ta
koj sestane in zahteva sodelo
vanje predstavnikov vodstva 
osnovne organizacije sindikata, 
poskrbeti pa mora za zavarova
nje proizvodnih sredstev in s 
tem preprečiti nastanek kakrš
nekoli škode na teh sredstvih.

Gre torej za dvojno odgovor
nost: če se neka delovna sku
pina sestane me-d delovnim ča
som in s tem prekine delovni 
proces ter povzroči škodo, ni 
pa predhodno uporabila nor
malne, zakonite poti za ure
ditev svojih problemov, potem 
njeni člani odgovarjajo mate
rialno in disciplinsko. Če pa je 
to storila, pa vseeno ni dobila 
odgovora na svoja vprašanja, 
mora direktor začeti disciplin
ski postopek proti odgovorne
mu uslužbencu, pristojni organ 
samoupravljanja ah pa sindikat 
pa zahtevati odpoklic tistih in
dividualnih ah pa kolektivnih 
izvršilnih organov, ki so s svo
jim ravnanjem povzročih preki
nitev dela.

V Železarni imamo 250 de
lovnih skupin, v zadnjih dveh 
letih pa smo imeh samo dva pri
mera sestanka delovnih skupin, 
do katerih je prišlo mimo po
stopka, določenega s statutom.

LEGALIZIRATI POSTOPEK 
RAZREŠEVANJA 

KONFLIKTOV
MITJA ŠVAB, predsednik 

Komisije za samoupravljanje pri 
RS ZSS:

Do nedavnega smo malo što
rih, da bi se organizirali za pre
raščanje konfliktov v delovnih 
organizacijah, med katerimi je 
ustavitev dela samo skrajna ob
lika.

Tu imamo dve možnosti. Ena 
je legahzirati štrajk oziroma 
protestno ustavitev dela in s 
tem štrajk priznati kot obliko 
boja delavskega razreda za sa
moupravljanje, s tem pa tudi re
vidirati pozicijo sindikata, ki 
naj bi postal vodja ustavitve de
la. Drugo možnost pa daje sta
tut ŽJ: legalizirati pravico de
lavcev, da se po potrebi sesta
nejo med delovnim časom. Tak 
sestanek ni štrajk, tu ne gre za 
njegovo legalizacijo, temveč za 
legalizacijo postopka pri razre
ševanju konfliktnih situacij, za

legalizacijo „obnašanja" v takš
nih situacijah.

To je v redu, dokler gre za 
konflikte znotraj delovnih orga
nizacij. Kaj pa, če pride do kon
flikta med podjetjem in družbo, 
če so konfliktno situacijo v 
nekem podjetju povzročih zu
nanji dejavniki? Statut Železar
ne predvideva, da mora delavski 
svet v takšnem primeru zahte
vati posredovanje in uštrezne 
rešitve občinskih, republiških 
ali zveznih organov in sindikata. 
V tem primeru ste torej šli do

škodo zaradi pomanjkanja 
koksa, bosanski rudniki, ki so 
izvršili hud pritisk s svojim 
štrajkom, pa so dobih vse, kar 
so zahtevah. To dokazuje, da 
teh zadev kot družba nismo niti 
zdaleč uredih.

Ne vem, kako naj bi se to 
konkretno uredilo, prepričan 
pa sem v pravilnost načelnega 
stališča, da neki delovni kolek
tiv ni dolžan plačevati posledic 
situacij, v katere ni zabredel po 
svoji krivici. Če mu je neko ško
do povzročila federacija s svo

opozarjali, da bo depozit za 
uvoz ohromil proizvodnjo, tr
govcev pa ne bo prizadel — in 
zopet je vse opozarjanje bilo 
bob ob steno. Ko pa potem 
skušamo odgovoriti, kdo je kriv 
za naše težave, moramo ugoto
viti, da te odgovornosti ne mo
remo opredehti.

MITJA ŠVAB: Dejstvo je, da 
imamo tudi v naši družbi proti
slovja med individualnim in ko
lektivnim interesom, pa tudi 
med kolektivnim in dmžbenim 
interesom. Razreševanje teh

Komandni prostor v novi aglomeraciji jeseniške železarne

roba, ne pa tudi naprej - prav 
od tod naprej pa bi morah po
vedati neko stališče, o katerem 
bi razpravljah na II. kongresu 
samoupravljavcev. Prav sedaj, 
ko spreminjamo naš politični si
stem, bi bil čas, da najdemo od
govor na vprašanje, kako naj se 
razrešujejo konflikti med delov
no organizacijo in družbo in da 
potem to zapišemo tudi v repu
bliško ustavo.

ŠTEFAN RODI, predsednik 
ObSS Jesenice:

Verjetno bomo morali v naši 
družbi legahzirati razne zadeve 
v zvezi s konfliktnimi situaci
jami. Svoj čas sem osebno bil za 
legalizacijo štrajka, danes pa se 
mi zdi jeseniška varianta spre
jemljivejša, vsaj kar zadeva po
ložaj v podjetjih, čeprav tudi to 
ni vse odrešujoča formula za 
vsa podjetja. Kako pa naj po
stopamo izven delovnih organi
zacij, ah naj isti postopek pri 
razreševanju konfliktnih situacij 
velja tudi za višje ravni? Kaj je 
na primer z odgovornostjo re
publike v primeru, če je vzrok 
za konfliktno situacijo izven de
lovne organizacije? Kdo naj bo 
arbiter, ki bo usklajeval različne 
interese? Menim, da bi na ta 
vprašanja morala odgovoriti 
ustava.

MILAN POGAČNIK, glavni 
urednik „Delavske enotnosti":

Kohkor vem, železarna Jese
nice ni dobila nobene odškod
nine za škodo, ki jo je imela za
radi pomanjkanja koksa, ki so 
ga povzročih drugi; bosanski 
premogovniki pa so dobili po
vrnjeno vse, kar so izgubili za
radi svojega štrajka, v katerega 
so šh zaradi pomanjkanja želez
niških vagonov. Lahko bi torej 
rekli, da ste Jeseničani bdi kar 
preveč disciplinirani in da ste 
zato morali sami „pokasirati“

jim ukrepom, naj jo tudi na
doknadi, če pa jo je povzročila 
repubhka, naj jo republika tudi 
povrne. Kar pa zadeva razne 
funkcionarje, ki s svojimi odlo
čitvami povzročijo škodo de
lovnim kolektivom, mi je jasno, 
da iz svojega žepa te škode se
veda niso sposobni povrniti, 
jasno pa mi je tudi to, da bi 
škodo morah „plačati“ s svojim 
odstopom.

ZA SVOJE DELO MORAJO 
ODGOVARJATI VSI,

NE SAMO LJUDJE 
V DELOVNIH 

ORGANIZACIJAH
Mag. inž. PETER KUNC, di

rektor Železarne Jesenice:
V zadevi s koksom je bila 

vmes odgovornost zveznih pa 
tudi republiških organov, ki 
kljub pravočasnim opozorilom 
niso preprečih izvoza koksa, ki 
nam ga je doma primanjkovalo. 
Morda je res naša napaka, da 
smo vse posledice te zadeve pla
čah sami. Je pa tako, da mo
ramo -v delovnih organizacijah 
prevzemati odgovornost tudi za 
tiste izgube, ki niso posledica 
naših napak. V podjetju odgo
varjamo za posledice svojega 
dela, višje Pa ta odgovornost 
ne sega, čeprav je res tudi to, da 
jo je težko opredehti.

Kako se naš družbeni vrh ob
naša do raznih vprašanj gospo
darstva, nam kažejo razni pri
meri iz prakse zadnjih let. Pri 
neuspelem kliringu leta 1968 
smo odgovorne funkcionarje 
opozarjah vnaprej, da ne bo re
zultatov, ki so jih obljubljali, pa 
ni nič pomagalo. Leto pozneje 
so isti ljudje izforsirah znani 
paket ukrepov, za katere so po
zneje sami priznavah, da so bili 
slabi. V zadnjem času pa smo

konfliktov moramo kanalizirati 
na legalne poti, tako v delovnih 
organizacijah kot tudi v odno
sih kolektivi—družba. Če je 
družba kriva za štrajk in škodo 
v zvezi z njim, naj jo tudi po
vrne iz svojih rezerv, politično 
pa naj se za to škodo odgovarja 
z odstopom funkcionarjev, ki 
so jo povzročih. Norme za raz
reševanje konfliktnih situacij 
moramo imeti ne samo v pod
jetjih, temveč tudi v občinah, 
republikah itd. Ne gre samo za 
osebno, pohtično odgovornost 
funkcionarjev, temveč tudi za 
povrnitev materialne škode.

TOMAŽ ERTL: Kako pre
prečiti škodo, ki smo jo žele- 
zarji imeh leta 1967, ko je spro
stitev uvoza železa ohromila 
zmogljivosti celotne jugoslovan
ske črne metalurgije? Ah pa 
škodo, ki smo jo imeh letos v 
zvezi s koksom? Omenjena 
sprostitev uvoza je Jesenicam 
povzročila škodo 5 milijard sta
rih dinarjev, celotni čmi meta
lurgiji pa škodo nekaj deset mi
lijard dinarjev. Če bi takrat 
samo Jesenice slabo poslovale, 
potem ne bi imeh pravice do 
odškodnine — tako pa je bila 
prizadeta vsa čma metalurgija. 
Vemo, da so rezultati gospodar
jenja v različnih podjetjih raz- 
hčni, vendar pa so poprečni 
uspehi lahko merilo, ah so dolo
čeni gospodarski instrumenti 
dobri ali pa slabi. Sprostitev 
uvoza leta 1967 je bila slaba po
teza — in takrat bi morah vlado 
poklicati na odgovornost.

Še večja škoda pa nastaja, 
ker nimamo trdnega koncepta 
razvoja čme metalurgije: eno 
leto smo proti njenemu razvi
janju, drugo leto pa zanj — in 
potem so tudi instrumenti temu 
ustrezni. Jeseničani pravimo ta
kole: ne gre nam za to, da pro

izvajamo prav železo, nekaj pa 
moramo proizvajati, da bi lahko 
živelo 6000 članov naše delov
ne skupnosti in še okoh 12.000 
članov njihovih družin. Širša 
odgovornost dmžbe po našem 
mnenju ni samo v tem, če z na
pačnimi ukrepi povzroči neke
mu podjetju takšno ah dru
gačno škodo, temveč tudi v 
tem, če ga pusti propasti do te 
mere, da ni več sposobno za 
življenje.

DANTE JASNIČ, vodja od
delka za organizacijo dela v Že
lezarni Jesenice:

Do konfliktov na relaciji 
podjetje—družba prihaja tudi 
zaradi tega, ker pristojni organi 
pogosto sploh ne reagirajo na 
razna opozorila. Mnogi funkcio
narji so neodgovorni do raznih 
p r oblemov in začnejo ukrepati 
šele takrat, ko je že prepozno, 
ko je škoda že povzročena, 
potem pa ukrepajo tudi izven 
sistema. Odgovornost bi morali 
točneje opredehti, povedati bi 
morali, za kaj odgovarja gospo
darska zbornica, za kaj vlada, za 
kaj sindikat itd. Prav gotovo 
nihče ni nezmotljiv in tu mo
ramo priznavati določeno tole
ranco, vendar pa mora odgovor
nost za delo veljati za vsakogar.

ZAKAJ V STATUTIH 
DELOVNIH ORGANIZACIJ

NI DOLOČIL O NAČINU 
RAZREŠEVANJA 
KONFLIKTOV?

TOMAŽ ERTL: Na Jese 
nicah se večkrat sprašujemo 
zakaj je statut naše Železarne 
menda edini statut delovnih or 
ganizacij, v katerem je predvi 
den način razreševanja konflikt' 
nih situacij. Osebno menim, da 
je to najbrž zato, ker so podjet 
ja preveč usmerjena na razreše 
vanje trenutnih problemov, p° 
glabljanje samoupravljanja pajf 
dolgoročna naložba. Zato so ’ 
mnogih podjetjih tudi bolj za 
vzeti za urejanje problemov * 
„trdo roko" kot pa za mirno 
sistemsko in dolgoročno samO' | 
upravno urejanje svojih vpra . 
šanj.

Formalne možnosti za samo 
upravno razreševanje raznil 
vprašanj same po sebi še nič n1 
zagotavljajo, saj jih ljudje nis1 | 
vedno pripravljeni izkoristit1 _ 
Verjetno pa je res važno, da pf *" 
razvijanju samoupravljanja st n . 
mimo k temu, da z različnih 
konkretnimi rešitvami (reciih . 
delovne skupine) ustvarimo p° ^ 
ložaj, ko se posameznik tako h 
koč ne bo mogel izogniti upf 
rabi predvidenih možnosti p1 . 
urejanju svojih problemov.

DANTE JASNIČ: Naš statuj ti 
ni brez pomanjkljivosti in dej ^ 
stvo, da ni zaživel tako, kc p 
smo upali, ni samo posledk- 
tega, da vse vodje delovnih s k11 ? 
pin ne ustrezajo zahtevam, teh ^ 
več tudi posleuica tega, da na1 
njimi še marsikaj ne funkcionb 
dobro. Prizadevali pa smo si, R 
„čistimo“ zadeve z dveh plati j v< 
da v statut vnesemo način rai ti 
reševanja konfliktov, torej h te 
čin urejanja medsebojnih odnc Pi 
sov, hkrati pa tudi večja pt Ul 
oblastila individualnim izvrši d; 
nim organom glede normalne? ti 
poslovanja podjetja.

MILAN POGAČNli |
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IZ NAŠE DRUŽBE

Pred novim letom, točneje 29. decembra dopoldne, so imeli v Domu sindikatov v Ljubljani majhno slovesnost. Člani predsedstva RS ZSS 
in predstavniki sveta delovne skupnosti RS ZSS so izročili spominska darila OLGI BRUČAN, računovodkinji, ki že 25 let dela pri RS 
ZSS, in DUŠANU PORENTI, ki dela v tej skupnosti že 20 let kot telefonist. V imenu RS ZSS jima je čestital tajnik Jože Marolt, v imenu 
sveta delovne skupnosti pa Janko Brunet.

PO RAZŠIRJENI SEJI OBČINSKEGA SINDIKALNEGA SVETA VELENJE________________________________________

Gospodarstvo bo pomagalo
Delovne organizacije iz šaleške doline bodo prispevale dopolnilna sredstva za financiranje potreb v

zdravstvu in šolstvu

Na priporočilo občinskega sindikalnega sveta Kamnik 
so v Zavodu za zaposlovanje invalidov in drugih oseb že 
lani v septembru pričeli razmišljati o eventualni integra
ciji s podjetjem sc^rodne dejavnosti. Zavod izdeluje usnje
no konfekcijo in zaposluje 20 delavcev. Po vsestranskih 
razpravah v kolektivu zavoda, kakor tudi po razpravah v 
sosednji Tovarni usnja so izdelali predlog za pripojitev 
zavoda k Tovarni usnja. Oba kolektiva sta bila že do sedaj 
v poslovnih stikih. V Tovarni usnja so pripravih okvirni 
program razvoja zavoda po pripojitvi, s katerim sta bila 
seznanjena oba kolektiva in družbeno politične organiza-

Integracija v malem
cije občine Kamnik. Kmalu za tem se je prešlo od besed k 
dejanjem. Člani kolektiva zavoda so izkazali veliko samo- 
upravljalsko zavest, zato z ozirom na to tudi rezultati 
referenduma niso v toliki meri presenetljivi. Na referen
dumu je glasovalo 86 % članov kolektiva in vsi prisotni na 
referendumu so glasovali za priključitev zavoda k Tovarni 
usnja. Lahko bi trdih, da je referendum uspel 100 %.

Kaj je vplivalo na odločitev kolektiva zavoda, se da 
izsluščiti iz razprav na sestanku kolektiva, kjer so bile 
prisotne razprave o večji socialni in ekonomski varnosti, 
boljši organizaciji dela, hitrejšem in perspektivnejšem raz
voju, sorodnosti stroke oziroma povezavi tehnološkega 
procesa, itd.

Nobenega dvoma ni, da ne bi vsega realizirali tako, kot 
so nakazah v razpravah in zapisah v programu.

J.M.

1»
G O V S K O O D

PLANIKA4
SLOV N S K A BISTRICA

Občinski sindikalni svet Ve
lenje je zadnje dni starega leta 
razpravljal o enem od dokaj po
membnih vprašanj, in sicer o vi
šini prispevne stopnje za zdrav
stveno zavarovanje delavcev. Na 
sejo so povabili tudi predsed
nike osnovnih organizacij sin
dikata, člane občinskega od

bora delavcev industrije in ru
darstva, direktorje delovnih or
ganizacij ter predstavnike 
občinske skupščine, drugih 
družbeno pohtičnih organizacij, 
savinjsko-šaleškega zdravstve
nega doma ter skupščine Skup
nosti zdravstvenega zavarovanja 
delavcev Ravne na Koroškem.

pohištvo 
in oprema.
za vaš dom

lesnina

Razprave o financiranju 
zdravstvenega zavarovanja de
lavcev v letu 1971 je bila dokaj 
poglobljena in razgibana. Ugo
tovljeno je bilo, da spričo dej
stva, da je mogoče v letu 1971 
povečevati potrošnjo tudi v so
cialnem zavarovanju za 10,8 %, 
denar ne bo zadostoval za kritje 
vseh potreb. Spričo že prej iz
ražene pripravljenosti, da bo go
spodarstvo Šaleške doline po
magalo pri financiranju potreb 
na področju družbenih služb, je 
sklenil Občinski sindikalni svet 
Velenje predlagati samouprav
nim organom delovnih organi
zacij, da sklenejo posebne po
godbe za zagotovitev manj
kajočega denarja na področju 
zdravstva in izobraževanja. Po
budniki te akcije bodo tudi dru
ge družbeno — politične organi
zacije in občinska skupščina 
Velenje.

Sicer je OSS Velenje pred
lagal skupščini Skupnosti zdrav
stvenega zavarovanja delavcev 
Ravne na Koroškem, da sprej
me za velenjsko območje — 
skladno z veljavnimi predpisi — 
najvišjo možno prispevno stop
njo, upoštevaje pri tem omeji
tev potrošnje. Istočasno pa je 
predlagal skupščini Skupnosti

zdravstvenega zavarovanja de
lavcev, da naj bi ostale v letu 
1971 participacije zavarovancev 
za kritje stroškov zdravstvenih 
storitev take, kot so bile v mi
nulem letu. Participacija zava
rovancev naj namreč ne bi bila 
instrument za izravnavanje 
izgub v skladih zdravstvenega 
zavarovanja delavcev, čeprav so 
nekod te težnje prisotne.

(vš)
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KOLEKTIV TRGOVSKEGA PODJETJA PLANIKA 2

VELIKA IZBIRA VSAKOVRSTNEGA BLAGA! 
PRIPOROČAMO SE ZA NAKUP V NAŠIH 
PRODAJALNAH!

ČESTITA VSEM OBČANOM SLOVENSKE 
BISTRICE ZA OBČINSKI PRAZNIK! *

*
*

Delovne organizacije 
za družbeni dogovor

V Dravogradu bodo v štirih letih na osnovi družbenega dogovora zbrali 
1,400.000 dinarjev za rešitev nekaterih perečih vprašanj

Denar, ki ga zberejo v občin
skem proračunu v Dravogradu, 
ne zadošča niti za kritje najnuj
nejših potreb. Zato se je občin
ska skupščina, na pobudo in ob 
podpori družbeno političnih 
organizacij, odločila za druž
beni dogovor z delovnimi orga
nizacijami.

PRAZNIK NA RAVNAH NA KOROŠKEM

Obnovljen jje dom kiiltiire
obnovi so priskočili na pomoč železarna, občinska skupščina pa tudi ravenska krajevna skupnost

Ravenčanov. Dom 
e je naposled preurejen,

Središču Mežiške doline, 
Ravnam na Koroškem, se v pri- 

rf hodnje obeta razgibanejše kul- 
po turno-prosvetno življenje. Ures- 
pi ličila se je namreč velika želja 

elanov Svoboda—Prežihov Vo- 
ranc z Raven -na Koroškem pa 

; 'udi vseh -5kultur'
lic- P°niagale pa so finančno Žele
ji ^fma Ravne na Koroškem, ob- 
■iT finska skupščina in ravenska 

krajevna skupnost.
uj' 2 obnovo Doma kulture na 

“J Ravnah na Koroškem so dani 
;ij pogoji, da se amatersko kul- 
raJ 'Urno-prosvetna dejavnost v 
n* tern predelu Mežiške doline v 

lnc Prihodnje še bolj razmahne. Ob 
Pj. Urejenih lastnih prostorih pa so 
ršf Uane možnosti za ustanavljanje 
ief ^di novih sekcij in skupin.

Sicer pa bodo lahko v raven
skem Domu kulture v prihodnje

nastopale profesionalne in ama
terske skupine tudi od drugod.

• MARIBOR
V Tovarni avtomobilov in motorjev v Mariboru ugotav

ljajo, da v podjetju še vedno nimajo urejenega vsega, kar 
je potrebno za pravočasno ukrepanje v primeru nezgod 
delavcev. Tako seje na primer v podjetju že zgodilo, daje 
moral poškodovani delavec dalj časa ležati na elektro 
vozičku pred ambulanto in čakati na bolniško pomoč, ki 
pa so mu jo nudili šele v bolnišnici. Če se bodo podobni 
primeri ponavljali, bodo morali organi upravljanja TAM 
primemo ukrepati pri inšpekcijskih službah ah pri ustrez
nih republiških organih. Tako je zapisal v svojih sklepih 
upravni odbor in odločno zahteval od Zdravstvenega 
doma Maribor, da mora biti zdravstvena služba v TAM 
urejena tako, da bo lahko ob vsakem času nudila pomoč 
poškodovanim delavcem.

D. P.

Mnogi že nestrpno pričakujejo, 
ha jih spet obiščejo mariborski 
gledališčniki, pa pevci, instru
mentalisti in drugi.

(ma)

Vse delovne organizacije s 
področja dravograjske občine, 
tudi tiste iz družbenih dejav
nosti, naj bi v štirih letih zdru
žile 1,400.000 dinarjev. Med 
več predlogi za združevanje so 
se odločili za merilo, da naj bi 
delovne organizacije prispevale 
po 200 dinarjev na zaposlenega 
na leto, in sicer pri poprečnem 
osebnem dohodku 1.082 dinar
jev na zaposlenega. V delovnih 
organizacijah, kjer je poprečni 
mesečni osebni dohodek na za
poslenega višji, bi bil temu pri
merno večji prispevek, in 
obratno.

V Dravogradu z zadovolj
stvom ugotavljajo, da je večina 
samoupravnih organov delovnih 
organizacij podprla prizade
vanja za sklenitev družbenega 
dogovora. Vse večje delovne 
organizacije so pogodbe že pod
pisale, nekatere pa so tudi že 
poravnale letno obveznost. Ra
čunajo pa, da bodo preostale

delovne organizacije podpisale 
družbeni dogovor v tem mesecu 
in tako podprle zamisel, da se 
pospešeno reši nekatera vpra
šanja, ki jih v sedanjem raz
dobju zaradi pomanjkanja pro
računskih sredstev na noben 
drug način ne bi bilo mogoče 
uresničiti.

Kot smo že zapisali, bodo de
lovne organizacije iz Dravo
grada, tako tiste iz gospodarstva 
kot one iz negospodarstva, v 
štirih letih zbrale 1,400.000 di
narjev. Denar bodo v Dravo
gradu porabili za dograditev ga
silskega doma v Libeličah, del 
denarja bodo namenili za grad
njo novega, prepotrebnega gasil
skega doma v Dravogradu, z 
zbranim denarjem bodo v Dra
vogradu gradili tudi novo telo
vadnico, del denarja pa bodo 
namenili za otroški vrtec ter za 
nakup opreme za potrebe na
rodne obrambe.

E. K.

OB NAKUPU 
NE POZABITE

E3 MARKET

E3 SUPERMARKET

Spccial
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VELE B LAGOV N I CA Potrošniki lahko izbirajo blago v poslovalnicah:

St MIMI
9 priporoča potrošnikom hiter, sodoben In 

cenen nakup vseh potrebščin za sebe, 
za družino, za dom in za gospodinjstvo 

9 potrošnikom nudi blago na obročno od
plačevanje

9 za tuje kupce je v hiši menjalnica

TRGOVSKA HIŠA, Ljubljana, Tomšičeva 2

BLAGOVNICA S STANOVANJSKO 
OPREMO,

Ljubljana, Wolfova 1

LJUBLJANA

KONFEKCIJA ELITA, Ljubljana, Čopova 7 
BLAGOVNICA NAMA, Škofja Loka 
BLAGOVNICA NAMA, Kočevje

‘V**d*
J
S#*

5

!

KAKO GOSPODARIJO V 
»MONTERJU«

DRAVOGRAJSKEM

Novi načrti
Veliko si obetajo od uvajanja serijske proizvod' 
nje in tesnejšega sodelovanja s podjetjema Me* 
talna in Primat iz Maribora ter z Železarno Rav

ne na Koroškem

MIMOGREDE ZABELEŽENO V TOVARNI »JOŽE KERENČIČ«

Lotos za tretjino več
Prizadevni kolektiv ormoške tovarne »Jože Kerenčič« je lani povečal proizvodnjo za 46%; za letos 
pa je tovarna naprej razprodala za tretjino več blaga, kot so ga uspeli izdelati lani £ Gradijo novo 
tovarno, ki bo pod isto streho združila zdaj ločene obrate, zaposlila kakih sto novih delavcev in za 

letos predvidenim zmogljivostim pridala novih 50 % 9 Prvo leto »resnega« vključevanja v izvoz

Zavoljo pomanjkanja surovin 
je ormoška tovarna JOŽE KE
RENČIČ praktično skorajda 
opustila kovinsko proizvodnjo, 
zato pa močno razmahnila pre
delavo plastičnih mas. V pri
merjavi z letom 1969 so lani 
prodali za 46 % več plastičnih 
izdelkov za potrebe motorne in
dustrije, različne pihane emba
laže, drenažnih cevi in še neka
terih drugih izdelkov. Za letos 
pa imajo zagotovljeno za tretji
no večjo proizvodnjo, kajti nji
hove zmogljivosti so praktično 
že razprodane. Prav zato, da bi 
j: kos naročilom, so se pred 

letom začeli pripravljati na 
gradnjo nove tovarne, ki naj ne

realizacije. Zanimivo pri tem je, 
da bi bil izvoz lahko celo večji, 
če bi le imeli zadostne zmoglji
vosti . ..

n tir st
POHIŠTVO

bi le strnila pod isto streho zdaj 
razdrobljenih in raztresenih 
obratov, ampak naj bi za letos 
predvidenim zmogljivostim pri
dala novih 50 %.

Prav v tem tednu so zastop
niki tovarne JOŽE KERENČIČ 
odpotovah v Švico po zadnje 
nove stroje, ki naj bi se v novih 
proizvodnih prostorih zavrteli 
že maja letos. Da bi jih lahko 
odplačali, se tovarna JOŽE KE
RENČIČ letos prvič „resno“ 
vključuje tudi v izvoz. Če so 
doslej iskali le ugodne prilož
nosti, naj bi bil poslej izvoz stal
na sestavina njihove poslovne 
pohtike. Začenjajo pa z izvo
zom v vrednosti 5 milijonov di
narjev, kar predstavlja četrtino 
njihove za letos predvidene

Po takšni, v bistvu telegrafski 
informaciji velja odgovoriti še 
na vprašanje, kako in po kakšni 
poti si je trenutno 250-članski 
kolektiv tovarne JOŽE KE
RENČIČ pravzaprav ustvarU 
pogoje za tolikšno ekspanzijo. 
OdgovorO nam je direktor to
varne Milan Ritonja:

,,V bistvu gre za tri odgo
vore: kot tovarna, kije zrasla iz 
nekdanje invalidske delavnice in 
na izrazito agrarnem območju, 
smo bili od vsega začetka in 
smo tudi še zdaj prisiljeni gra
diti pretežno z lastnimi sredstvi. 
Da bi jih ustvarili, iz naših stro
jev iztiskamo, kar je največ 
možno; zato obratujemo na 
štiri izmene in tudi ob nedeljah. 
Rezultat tega je visoka amorti
zacija, lani denimo za 251 % 
višja kot predlanskim; rezultat 
tega so visoki skladi — lani za 
100 % višji kot predlanskim; re
zultat tega je tudi višina oseb
nih dohodkov, pri katerih smo 
vedno varčevah in pri katerih 
stiskamo tudi zdaj. Lani smo 
dosegli povprečje 900 dinarjev, 
kar pa je vseeno za 27 % več 
kot predlanskim.

Drugi odgovor izvira iz s pr
vega: vsa prosta in kakorkoli 
pridobljena sredstva smo „pre- 
tapljali“ v nove stroje, oziroma 
z več kot polovično lastno ude
ležbo sodelujemo pri prvi fazi 
rekonstrukcije naše nove to
varne, ki bo veljala 11 milijonov 
dinarjev; od tega na zidovje od
pade le 20 %. Lahko rečem, da

smo v svoji stroki že zdaj najso
dobneje opremljena tovarna v 
državi in da bomo po tej poti 
napredovali še hitreje, ko bo 
steklo delo v novi tovarni. Ker 
je proizvodnja vnaprej razpro
dana, pomeni, da bomo lahko 
odplačevah ne le kredite, ki 
smo jih prejeli za novo tovarno, 
ampak bo možno občutneje po
večati tudi zaslužke in poskr
beti za boljši družbeni standard 
zaposlenih.

Še tretji odgovor: ker nismo 
imeU pogojev, da bi na trgu 
konkurirali z atraktivnim last
nim proizvodnim programom, 
smo že od prvih začetkov težili 
k čim tesnejšemu sodelovanju z

večjim številom partnerjev. V 
tem smo tudi uspeli in kar 85 % 
celotne naše proizvodnje pred
stavlja kooperacijo z podjetji 
različnih strok. Š tem pa smo 
se, z naše strani gledano, zava- 
rovali pred tem, da bi bili pre
več odvisni od manjšega števila 
„močnih“ kooperantov, ozi
roma da bi se njihove more
bitne težave v celoti prevalile 
tudi na nas. Praksa in življenje 
namreč učita, da se navzlic mo
rebitnim krizam v gospodarstvu 
nikoli ne zgodi, da bi prav vse 
gospodarske dejavnosti v enaki 
meri občutile posledice takih 
težav.“ —mG

Težave, ki so pred dobrim le
tom dni pripeljale industrijsko 
gradbeno montažno podjetje 
„Monter“ iz Dravograda pod 
prisilno upravo, so - kot vse 
kaže - odpravljene. Delovni ko
lektiv je sanacijski program 
uspešno izpolnil, dosegli pa so 
celo večjo realizacijo in višji do
hodek, kot so sami predvide- 
vali. V letu 1970 so, na primer, 
ustvarih skoraj 16 milijonov di
narjev realizacije, poravnah so 
vse obveznosti in ustvarih za 
1,1 milijona dinarjev čistega do
hodka. V zadnjem letu dni je 
bila glavna dejavnost dravograj
skega podjetja ,,Monter" grad
nja montažnih industrijskih 
prostorov, ki so jih gradili v Ko
čevju, Škofji Loki, Ljubljani, 
Mariboru, Žagrebu, Karlovcu, 
Borovu, Trhobljah in Velenju.

Letos bodo v „Monterju“ 
svojo dejavnost še razširih. Ra
čunajo na uvajanje serijske pro
izvodnje ter na sodelovanje z 
mariborsko Metalno, Železarno 
Ravne na Koroškem in podjet
jem Primat iz Maribora. V Dra
vogradu bodo tako začeh s pro
izvodnjo delov za gradbene žer
jave za mariborsko Metalno, s 
podjetjem Primat so sklenili po
godbo o petletnem sodelovanju 
pri proizvodnji transoorteijev, 
železarna Ravne na Koroškem 
pa bo dravograjskemu ,JMon-
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TISKOVNA KONFERENCA

IBT ne prodaja delavcev
Naše časopisje je v minulem 

letu nekajkrat poročalo o vse 
bolj pogostih primerih .prodaja
nja" delavcev, ki se zaposlujejo 
na gradbiščih jugoslovanskih 
podjetij v tujini. Razen prekup
čevalcev z delovno silo so bili v 
tej zvezi najbolj pogosto ome
njeni in „obsojeni“ Investicijski 
biroji Trbovlje-IBT, ki na svoj ra
čun ali v imenu partnerjev izva
jajo dela v tujini, predvsem pa v 
Zahodni Nemčiji. Na tako kri
tiko in tudi zelo konkretne ob
tožbe v IBT vse do nedavna niso 
reagirali. Tik pred novim letom 
pa so povabili tudi novinarja na
šega lista na tiskovno konfe
renco o problematiki zaposlo
vanja naših delavcev v tujini.

Vsebino te konference lahko 
na kratko povzamemo takole: 
vsi tisti, ki so IBT dajali v isti

koš z različnimi zasebnimi pre
kupčevalci in nabiralci naše 
dlovne sile za delo v tujini, so 
trboveljski delovni organizaciji 
storili veliko krivico. IBT organi
zira delo v tujini po istih načelih 
kot na deloviščih v naši državi. 
To pomeni, da se dosledno pod
reja veljavnim splošnim pred
pisom in interni zakonodaji, s 
katero so vsi delavci pravočanso 
seznanjeni; vsekakor pa so glede 
njenih bistvenih določil ponov
no informirani v trenutku, ko se 
odločajo za delo v tujini. Zato 
so najmanj krivične infonnacije 
o tem, da je IBT „prodajal“ svo
je delavce drugim podjetjem; da 
si je na račun njihovih zaslužkov 
zviševal lastno akumulacijo in 
podobno. Res pa je, da je prišlo 
do posameznih nesporazumov, 
kar pa ni nič nenavadnega spričo

tega, da je več kot polovica 
1800-članskcga kolektiva stalno 
zaposlena na deloviščih v tujini. 
Vendar se je tudi v spornih pri
merih, ki so prišli do sodišča, 
izkazalo, da IBT ni kršil veljav
nih nonn.

Na konferenci so predstavniki 
IBT s konkretnimi dokazi ovrgli 
vse obtožbe in pripombe na nji
hov račun. Ker DE ni pisala o 
IBT kot ..prodajalcu" naših de
lavcev, podrobnosti demantija 
IBT tudi zdaj ne navajamo.

Sicer pa se je na tiskovni kon
ferenci razmahnila tudi zanimiva 
razprava o različnih vidikih za
poslovanja naših delavcev v tu
jini ter o problemih, ki pri tem 
nastajajo. O nekaterih najbolj za
nimivih vprašanjih bomo spre
govorili v prihodnjih številkah 
našega lista. -mG

teiju“ prepustila del strojne ob 
delave. Dravograjski ,.Monter" 
pa je prevzel dela tudi v Zvezni 
republiki Nemčiji; konstrukcij£ 
bodo pripravili doma, potem p* 
jih bodo delavci ,.Monterja" 
montirali pri inozemskem na’ 
ročniku.

V dravograjskem podjetja 
„Monter“ bodo dosegli leto! 
najmanj 20 milijonov dinarje' 
realizacije, ali kar četrtino več 
kot so jo dosegli v letu 1970 
Zaradi povečanja obsega dejaV; 
nosti bodo v tem letu odprli 
najmanj 50 novih delovnil1 
mest, v načrtu pa je tudi pove 
Čanje proizvodnih prostorov. I 
novim letom 1971 se torej 
obeta nov razmah proizvoda* 
aktivnosti v dravograjskem pod' 
jetju „Monter“.

(ek)

Letos
milijonti

Jogi,
Meblo gradi nov obrat 

vzmetnic jogi •

Vzmetnice Jogi je tovarn*# 
pohištva Meblo iz Nove Goric* % 
uvedla v svoj proizvodni pre^ 
gram leta 1962. Od tedaj pa 
danes se je število na trg posla
nih „jogijev“ kar petnajstkrat 
pomnožilo, povprečna dnevnt 
proizvodnja teh vzmetnic pa 5*% 
je od 100 v letu 1962 dvignil*^ 
lani na 800 in v zadnjih nek*) q 
mesecih celo na 1000 vzmetni* ^ 
Zasičenost proizvodnih zmoglj'"* 
vosti in dejstvo, da dotok naroj# 
čil za vzmetnice tudi v bodoč*# 
ne bo ponehal, sta silila Meblo’% 
gradnjo novega obrata vzmet'^ 
nic. Novi proizvodni prostor, 
katerega bo Meblo odštel mili' *
jardo in pol starih dinarjev ®
bodo s svojimi sedmimi tisoč# 
kvadratnih metrov površine pri'% 
bližno trikrat večji od prost<>'%^ 
rov, v katerih se trenutno odvij3 
proizvodnja jogijev". Novi 
prostori bodo dograjeni do sr* ^AK 
dine letošnjega leta, ko bo st* 
kla poskusna proizvodnja, ki bc 
dnevno dosegala proizvodnj0 
1500 vzmetnic.

V OBJEKTIVU

Pomemben
gospodarski

objekt

Novo separacijo zasavskih premogovnikov v Trbovljah 
so začeli načrtovati že pred desetimi leti. graditi pa so jo 
začeli leta 1966, ko so naposled uredili vprašanje najetja 
kredita in nekatere druge probleme. Za investicijo so se 
prvenstveno odločili zavoljo tega, ker je dosedanja 
separacija predstavljala ozko grlo, in zavoljo zastarele 
tehnologije separiranja.

Novo separacijo imenujejo težkotekočinsko. Njene 
prednosti pa so med drugim tudi naslednje: zvračanje 
jamskih vozičkov s premogom bo potekalo na dveh 
zvračališčih hkrati, kar bo omogočilo stalno enakost 
kakovosti rovnega premoga, poleg tega pa so dane 
možnosti mešanja mokrega in suhega premoga. V 
drobilnici za rovni premog bodo ročno odbirali le grobo,* 
tako imenovano kosovno jalovino in ostanke jamskega

lesa, s čimer se bo znatno zmanjšalo število zaposlenih 
ljudi pri tem opravilu.

Seveda so to samo nekatere prednosti nove separacije, 
glavna pa je nedvomno v vccjf kakovosti premoga za 
potrebe tržišča.

Pri gradnji separacije je sodelovalo več slovenskih 
podjetij. Inženiring je prevzelo trboveljsko poslovno 
združenje Rudis. Investicijski biroji v Trbovljah so izdelali 
številne gradbene projekte, Industrijsko montažno 
podjetje iz Ljubljane je pripravilo načrte za ogrevalne 
naprave, vrsto projektov so izdelale strokovne službe 
Zasavskih premogovnikov, gradbena dela so zaupali 
Obnovi, Splošnemu gradbenemu podjetju Hrastnik in 
obratu za specialna rudarska dola domačega podjetja.

- m -

Komandni prostor s shemo nove separacije. Signalne lučke na shemi kažejo, ali Srce separacije, ki je popolnoma mehanizirana, je ločevanje jalovine od uporabnega 
posamezni oddelki in naprave obratujejo normalno. premoga s pomočjo tako imenovane Težke tekočine’.
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ŠPORT IN REKREACIJA
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Na minulem občnem 
zboru sindikalne orga
nizacije v Papirnici Koli
čevo so prisotni podprli

Igralci namiznega teni
sa so morali zadnje mese
ce trenirati v Domžalah, 
ker je sindikalna dvorana

Boljši pogoji
zamisel o obnovitvi 
športnih iger papirničar- 
jev. Očitno namreč je, da 
ukinite v tradicionaln ih
športnih srečanj delavcev 
slovenske papirne indu
strije ni delovala stimula
tivno na razvoj aktivnega 
razvedrila med zaposle
nimi.

V Papirnici Količevo 
so bili v minulem letu 
najbolj aktivni kegljači, 
nogometaši, igralci na
miznega tenisa in šahisti, 
medtem ko so druge sek
cije bolj dremale. V ome
njenih športnih panogah 
'v' osvojili predstavniki

v Količevem začasno slu
žila kot skladišče. Kljub 
temu so se predstavniki 
sekcije za namizni tenis 
na vseh tekmovanjih lepo 
odrezali. Ustreznejšim 
pogojem za vadbo pa 
bodo nedvomno botrova
li še boljši rezultati. . .

papirnice na občinskih 
sindikalnih športnih igrah 
prav lepe lovorike, med
tem ko na primer odboj
karji, strelci in drugi 
športniki sploh niso na
stopili.

Z modernizacijo jar- 
škega kegljišča so dobili 
kegljači veliko boljše po
goje za svoje delo, kot pa 
so jih imeli doslej. Keglja
či sedaj pridno vadijo 
skozi vse leto in pogosto 
sodelujejo na internih in 
drugih večjih tekmova
njih.

POD OKRILJEM INSTITUTA ELAN BODO NASTALA SODOBNO UREJENA SMUČIŠČA

NOV SMUČARSKI CENTER
PODALJŠANA ROKA PROTOTIPNE DELAVNICE

Samo 'kak kilometer od To
varne športnega orodja Elan se 
vijejo iz hriba, znanega pod 
imenom Sv. Peter, proti dolini 
Krpinj prelepe smučarske steze.

Domačini ta smučišča dobro 
poznajo in jih s pridom izko
riščajo že vrsto let. Tu smučajo 
za razvedrilo, tu prirejajo de
lovne organizacije svoje zimske 
športne igre, tu se vsako leto 
srečujejo najboljši smučarji z 
območja sindikalnega sveta Ra-

„Za naše potrebe bo ravno 
pravšnja. Proga meri namreč ce
lih 1400 metrov . ..“

Resnici na ljubo moramo za
pisati, da čakajo Inštitut Elan, 
ki se je lotil izgradnje smučar
skega centra pri Krpinju, še za
htevne naloge, Načrti so nam
reč vse prej kot skromni. Vsaj 
za naše razmere.

,,Svoje zamisli bomo reali
zirali postopno, odvisno pač od 
naših materialnih mož-
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niče. Neprecenljive vrednosti ob 
vsem tem je seveda tudi bližina 
Bleda, Radovljice, Jesenic, 
Kranja in celo Ljubljane. Šele v 
zadnji fazi bomo poskrbeli prav 
za vse, kar šteje k sodobnemu 

. smučarskemu centru. Med dru
gim bomo položili plastično 
smučišče. Potem bo možno 
smučanje pri nas skozi vse 
leto .. .“

Želja Instituta Elan je pri 
vsej stvari v prvi vrsti ta, da bi 
prišel do lastnega smučišča, 
kjer bo lahko znanstveno preiz
kušal in preveijal kvaliteto svo
jih proizvodov. Dalje želi Elan s 
pomočjo smučišča, ki bo v nje
govi neposredni bližini, vsposta- 
viti tesne vezi s smučarskimi 
klubi in reprezentanti.

„Smučarski center naj bi 
predstavljal podaljšano roko

naše prototipne delavnice , 
poseže v besedo inž. Jože Oster
man, generalni direktor Elana. 
„Danes v glavnem drugi testi
rajo naše smuči, mi pa bi jih 
radi v pretežni meri sami. Testi
ranje tudi ne gre več tako po 
domače kot nekoč. Potrebni so 
aparati, merilne naprave, zato 
mora biti preizkusno smučišče 

neposredni bližini tovarne.
Obenem bo ta „podaljšana 
roka“ naše prototipne delavnice 
služila turizmu. Investicija je ve
lika, zato moramo pri vsej stvari 
misliti tudi na ekonomski uči
nek . . .

V Elanu so torej resno za
vihali rokave Delati želijo znan
stveno na vseh ravneh, zato po
trebujejo o svojih proizvodih še 
več podatkov, kot pa so jih 
imeli ha voljo doslej.

A. ULAGA

Avtobusni
promet
Maribor
MARIBOR, TRŽAŠKA C. 41

PRIPOROČA SVOJE USLUGE

IN ŽELI VSEM POTNIKOM

SREČNO IN USPEŠNO NOVO LETO 1971!

Del smučišč nad Krpinjem
dovljica. Dalje slovi Krpinj po nosti . . .“, nadalje razlaga inž.
tradicionalnem novoletnem sla
lomu in ne navsezadnje tudi 
dejstvu, da so v njegovi nepo
sredni bližini odrasli in se na
učili smučati Cvenkelj, Mulej in 
drugi.

..Idealna smučišča, nepo
sredna bližina tovarne in pa 
smučarska tradicija so nam dah 
misliti . . . ,“ pripoveduje inž. 
Bojan Marinšek, ki dela v Ela
novem razvojnem oddelku. 
„Velik svet s prostranimi smu
čišči je dobil Elanov inštitut v 
najem za minimalno odškod
nino. Prvo vlečnico že monti
ramo, dolga bo 400 metrov, 
njena kapaciteta pa bo znašala 
500 smučarjev na uro. Druga 
žičnica, ki je v načrtu, bo po
peljala smučarje prav na vrh Sv. 
Petra. To bo sedežnica . . .“

„In koliko znaša dolžina ce
lotne proge? “ prekinem inž. 
Marinška.

Marinšek. ,,Denarja namreč ni 
nikoli dovolj, še posebno, če je 
tovarna v rekonstrukciji. No, ne 
glede na to, da gradimo novo 
tovarno, ne dvomimo v to, da 
bomo prišli do svojega ureje
nega smučarskega centra, kjer 
bomo lahko nemoteno preiz- 
kušali svoje izdelke. Kot re
čeno, čaka nas še veliko dela. 
Potok, ki teče v izteku smučišč 
in poleti sicer prav prijetno po
življa dohnico, bomo regulirah 
in prekrili. Iztek mora biti lep. 
Razsvetljavo za nočno smuča
nje bomo seveda še izpopolnili, 
da bo tudi nočno smučanje pri 
Krpinju kar najbolj prijetno. 
Nadalje je že v prvi etapi v na
črtu umetni sneg. S pomočjo 
umetnega snega se bo dalo smu
čati pri nas skoraj šest mesecev 
na leto. To pa je zlata vredno, 
če pomislimo, da se lahko pri
peljemo z avtom prav do žič-
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Živahna smučišča
Sodeč po minulih zimah bodo letošnji beli meseci še bolj živahni 

kot so bili prejšnje leto. Število smučarskih stez in najrazličnejših
žičnic, namenjenih ljubiteljem zimskega športa, raste iz leta v leto. Še 
hitreje pa narašča množica smučarjev in s tem gneča v zimskih šport
nih centrih kar nedvomno narekuje pospešeno gradnjo potrebnih 
vzpenjač in smučarskih prog.

Poleg številnih nedeljskih smučarjev, šoloobvezne mladine in tistih, 
so pozimi na snegu tako rekoč vsak dan, se bo tudi letos zvrstilo 
belih pobočjih na tisoče in tisoče predstavnikov delovnih organi-

ki so 
na ~ * jv w »v -z zi i m* »i i hjvzvvv pi.vvj.jiu v uviu v i m i uigam-

zacij, ki se bodo na smučarskih tekmah v okviru svojega kolektiva, 
občinskega sindikalnega sveta ali celo republike, potegovali za nai- 
višje naslove.

Zimske športne igre, ki jih v veliki večini primerov organizirajo 
sindikati, so si pridobile izredno širok krog ljubiteljev in postajajo iz 
leta v leto vse bolj priljubljena oblika rekreacije. To potrjujejo v prvi 
vrsti podatki, ki govore o tem, kako narašča število tistih delavcev, ki 
so se odločili za rekreacijo na snegu. Številke o nastopajočih na 
sindikalnih smučarskih tekmah so naravnost osupljive.

Medtem ko je na primer še pred leti startalo na sindikalnih zimskih 
športnih igrah le po nekaj deset tekmovalcev, se danes zbere na teh 
prireditvah po dvesto, tristo in tudi več delavcev-smučarjev. Po mno
žičnosti na snegu nedvomno prednjačijo slovenski gradbinci. Lani se 
je udeležilo njihovega tradicionalnega smučarskega tekmovanja kar 
678 ljudi. Organizacijsko na moč zahtevno tekmovanje so speljali 
gradbinci tako rekoč brezhibno.

Delavci elektrogospodarstva Slovenije se bodo letos srečali na smu
čeh že petnajstič zapovrstjo. Medtem ko se je na njihovih XIV. zim
skih športnih igrah, ki so bile lani na Golteh, zbralo nekaj več kot 
dvesto smučarjev, bo udeležba na letošnjih jubilejnih igrah nedvomno 
še večja.

Športni dnevi na snegu, ki jih prirejajo predstavniki delovnih ko
lektivov, so spet tu. Ob tem naj povemo, da delovnim organizacijam 
ni več žal sredstev, ki so potrebna za organizacijo smučarskih tekmo
vanj, saj se pogosto marsikaj ne da uresničiti le s pomočjo požrtvoval
nih funkcionarjev-amaterjev. Še najbolj pa je razveseljivo dejstvo, da 
je uspelo pritegniti sindikalnim organizacijam s pomočjo vabljivih 
oblik aktivnega razvedrila v vrste športnikov številne zaposlene, ki so 
še nedavno stali ob strani in z nezaupanjem zrli na prijetno razvedrilo 
na snegu.

U.
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:emo IN IIVCRAIft
%-^rCe^'vfr

si?-T športne igre občinskega 
likalnega sveta. Skozi vse 
I je 44 sindikalnih organi- 

JUsdV sv°j‘ni* ekipami borilo za
v posameznih panogah

jren^ s^uPn* pDsma v konku- 
članov, starejših članov 

£135 let) in članic.

ttncsT
Pohištvo

* lovili10 i6 sicer na igrah sode- 
i zafc-0 le. 44 sindikalnih organi- 
I kn -1 eeljske občine k p r na so

ato Ig 44 sindikalnih orj 
bi]?'* ^jske občine, ker pa so 

4i rači, Hekatere združene, lahko

I
'račn zaruzene, lahKo
ajj. nanio, da so se na sindikal- 
stav!0«”* 'grah pojavih pred
nja !. *<ar 70 sindikalnih orga- 
sodob*' ^ konkurenci članov je 
l^lovalo 44 sindikalnih
sohJ J' v h-onKurenci elanov je 
nizar°Val0 44 sindikalnih orga- 
član 1J’ v konkurenci starejših 
m'.0v 21 in članic 19. V pri
pri JaV' ,z lanskim letom se je 

Omskih povečalo številoP vseh ,0sltih povečalo število
:if ženski od 203 na 243 - Pri nskah pa od 28 na 46.

Tekmovanja so potekala pre
ko celega leta. Udeležilo pa se 
jih je 1.431 tekmovalcev. Naj
več jih je nastopilo v nogometu 
(546)^kegljanju (383), namiz
nem tenisu (187) in smučanju 
(178). Pri tekmovalkah pa je 
vladal največji interes za od
bojko in kegljanje.

Rezultati SŠI:
EMO je že tretjič zapored 

zmagal v konkurenci članov in 
si tako priboril lep prehodni po
kal v trajno last. Velike zasluge 
za ta uspeh ima njihov marljivi 
referent za rekreacijo Maks 
Lebič. Železarna je že po tradi
ciji visokouvrščena, preseneča 
pa plasma relativno „majhnega“ 
Cetisa, za katerega je zanimivo, 
da je poslal na SŠI kar 45 % za
poslenih moških (od 240 za
poslenih).

Tudi pri starejših članih je bil 
najboljši Emo, ki je bil lani v tej 
konkurenci šele peti, medtem, 
ko je pri članicah Ingrad izpod
rinil Prosveto.

Sindikalne organizacije so 
razvrščene v posameznih kon

kurencah po skupnem seštevku 
točk za uvrstitev v posameznih 
panogah in točk za sodelovanje 
v vsaki panogi.

Člani: 1. Emo 194, 2. Žele
zarna 184, 3. Cetis 166, 4.-5. 
Libela in Črnkama 163, 6. 
Klima 157,5, 7. Ingrad 157, 8. 
Kovinotehna 152, 9. Aero 
147,5, 10. Prosveta 137, 11. 
Železnica 125, 12. Izletnik 102 
itd.

Starejši člani: 1. Emo 87,5, 
2. Železarna 71,3. Cetis 70, 4. 
Klima 60, 5. Cinkarna 48, 6. In
grad 44, 7. Prosveta 30,5, 8. 
Občina 27 itd.

Članice: 1. Ingrad 59, 2. Že
lezarna 54, 3. Prosveta 44, 4. 
Kovinotehna 35,5, 5. Savinja 
35, 6. Toper 33,5, 7.'Emo 26, 
8.-9. Cetis in Cinkarna 24,5 itd.

T. GORSIČ

Nova kopališča v Mariboru
Kljub temu da je Maribor 

eden največjih industrijskih 
centrov v Jugoslaviji in da je že 
sedaj število Mariborčanov pre
seglo 120.000 prebivalcev, je 
glede športnih objektov to 
mesto prav na repu večjih cen
trov v naši domovini, 

i Najbolj pereče je pomanjka
nje plavalnih bazenov. V Mari
boru je samo kopališče Otok, ki

pa je že potrebno rekonstruk
cije, zato so se množice Mari
borčanov v vročih dnevih od
pravljale v bližnja in daljna ko
pališča.

Zato ni čudno, da so si Ma
riborčani dolgo časa želeli novo 
kopališče. Končno je skupščina 
mesta Maribor na svoji 16. 
skupni seji odločila, da prične 
akcijo za izgradnjo kopališč na

levem in desnem bregu Drave. 
Po sprejetem programu bo zgra
jeno kopališče Pristan, ki bo 
imelo vodne površine za rekre
acijske in tekmovalne namene, 
ter kopališče TAM z vodnimi 
'Ovršinami za razvedrilo. Kopa

lišče Otok na Mariborskem oto
ku pa čaka obnovitev. Prav 
tako bo poskrbljeno za načrte 
za kopališče na Taboru, ki bo v

P'li:

bližini pohorske vzpenjače . ..
Vse to bi skupščino Maribor 

veljalo 45,5 milijona dinaijev. 
Ker pa skupščina iz svojih red
nih občinskih sredstev ne bi 
zmogla tolikšne investicije, so 
se v Maribom odločih, da bodo 
na pomoč priskočile delovne 
organizacije. Vse kaže, da ko
lektivi ne bodo odrekli potrebni 
pomoči.
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SLOVENIJALES NA MEDNARODNIH TRŽIŠČIH

M

NA PETIH CELINAH za zaposlitev
Nove možnosti I

Izvoz je med glavnimi dejavnostmi Slovenijalesa že od prvih dni 
njegovega obstoja. Sprva je podjetje izvažalo le žagan les in razne 
gozdne proizvode, danes pa izvaža v glavnem finalne lesnoindustrij
ske izdelke visoke kakovosti na domala vse konce sveta. Uveljavlja
nje podjetja na tujih tržiščih ima na skrbi dr. Saša Reicher, na
mestnik generalnega direktorja, ki je tudi pripovedoval o razsež
nostih Slovenijalesa na teh tržiščih in o nadaljnjih načrtih.

LANI:
NAD 27 MILIJONOV
DOLARJEV IZVOZA

Čeprav je tudi Slovenijales 
med podjetji, ki so lani več uvo
zila blaga, kot izvozila izdelkov, 
se to trgovsko in proizvodno 
podjetje lahko pohvali, da je 
lani izvozilo za 27 milijonov 
360 tisoč dolarjev izdelkov, kar 
je 13,5 % več kot leto poprej in 
na nivoju porasta celotnega 
jugoslovanskega izvoza. „Odsto- 
tek povečanja izvoza pa bi bil 
lahko mnogo višji, če bi imeli 
kaj izvažati. Vsaj za 25 % bi lah
ko več prodali na tuja tržišča 
kot leto poprej, toda proiz
vodne delovne organizacije niso 
bile sposobne narediti vsega, za 
kar smo s tujci že sklenili po
godbe," pojasnjuje dr. Saša 
Reicher. „Toda tudi dosežen iz
voz je lep rezultat, če upošte
vam, da je celotna jugoslovan
ska lesna industrija lani v pri-

zaJS>č°rstoinb° postal

meibrosia® * v
___________ Pl id. Lj u )> I j» n a

merjavi s predlanskim letom po
večala izvoz za 1 do 2 %. Vzro
ki, zakaj več ne izvažamo, so 
jasni. Na domačem trgu so cene 
za iste lesne izdelke do 30% 
višje kot na tujem.."

Lani je Slovenijales izvozil 
največ izdelkov v ZDA, in sicer
v vrednosti 10 milijonov dolar
jev, nato v Italijo v vrednosti 7 
milijonov dolarjev, na tretjem 
mestu je Avstrija, na četrtem 
Zvezna republika Nemčija, sle
dijo ZSSR, NDR itd.

KAKO BO LETOS?
Oči dr. Saše Reicherja, stro

kovnjaka za izvoz v Slovenija
lesu, so uprte naprej na nove iz
vozne naloge. Čeprav se huduje, 
da našega zunanjetrgovinskega 
režima kljub mnogim obljubam 
in poskusom ne moremo spra
viti v red, je pri načrtovanju le
tošnjega izvoza realist.

„Za 22 do 25 % moramo le
tos povečati izvoz. Za to ima
mo vse možnosti. Evropsko 
tržišče, še posebej pa skandi
navsko, je v naslednjih letih 
sposobno sprejeti še veliko bla
ga, ki ga nudimo. Velike mož
nosti pa se nam odpirajo tudi 
na zahodnonemškem tržišču, 
kjer prav zdaj tečejo še zadnji 
pogovori o sklenitvi pogodb za 
prodajo velikih serij, tudi do 
5.000 spalnic in podobno."

Slovenijales in njegove to
varne ter drugi poslovni part
nerji, ki izvažajo prek tega pod
jetja, bodo letos prisiljeni več 
izvažati tudi spričo zmanjšanja 
potrošniških kreditov in stabili
zacijskih ukrepov doma, ki 
bodo prav gotovo zavrli prodajo 
lesnoindustrijskih- izdelkov na 
domačem trgu. „V izvoz nas bo 
prisilil tudi ukrep, da bomo za 
prodano blago v tujini dobili 
denar v dvajsetih dneh, za pro
dane izdelke na domačem trgu 
pa šele v 120 do 150 dneh," je 
še pristavil dr. Saša Reicher.

SLOVENIJALES 
V AFRIKI

Ob tem, da Slovenijales izva
ža že v 48 držav, podjetje takš
nega uspeha zanesljivo ne bi do
seglo, če ne bi po vsem svetu 
razpredlo mreže zastopstev in

ustanovilo mešana podjetja. V 
ZDA ima že dve mešani podjetji 
v New Yerseyu in Hustonu za 
montažo izdelkov, prav zdaj pa 
s pomočjo cerkniškega Bresta

ustanavljajo še tretje takšno 
podjetje. Skandinavijo obdelu
jejo prek zastopstva v Kopen- 
hagnu, v Franciji imajo podjetje 
Meblo-Slovenijales, ki je uvoz
nik pohištva - takšno podjetje 
imajo poleg zastopstva še v 
Zvezni republiki Nemčiji. Last
na predstavništva imajo še v Ita
liji, Sovjetski zvezi, Libiji, Ke
niji in Saudovi Arabiji. Pred ne
davnim pa je Slovenijales usta
novil tudi podjetje v Bangui v 
Centralno afriški republiki,

prek katerega bodo eksploati- 
rali eksote na 400.000 hektarih 
gozdnih površin. Vzporedno s 
tem pa v koprski luki že gradijo 
sodobno žago za razrez tega 
lesa, kajti prve količine eksot iz 
teh gozdov pričakujejo že v prvi 
polovici letošnjega leta. Kasneje 
bo Slovenijales zgradil v Kopru 
tudi sodobno furnirnico. Vsega 
tega pa podjetje ne bi moglo iz
peljati, če mu kot partner ne bi 
pomagala tudi Ljubljanska 
banka. M. ŽIVKOVIČ

V TEKSTILNI INDUSTRIJI V 
OTIŠKEM VRHU PRI DRAVO
GRADU so se zaradi zastarele teh
nologije in dotrajanih strojnih na
prav znašli pred odločitvijo, kako 
naprej. Ker so zmogljivosti naše 
tekstilne industrije predimenzionira
ne, so se v OtiŠkem vrhu odločili 
med prvimi v tej panogi pri nas, za 
preusmeritev proizvodnje.

skih hlačnih nogavic.
130-članski delovni kolet 

Tekstilne industrije Otiški vrh 
Dravogradu je začel julija 197'
preusmerjanjem proizvodnje.

Tako so v sodelovanju s Poslov
nim združenjem tekstilne industrije 
Slovenije podpisali dogovor o vpelja
vi proizvodnje ženskih hlačnih noga
vic v sodelovanju z zahodnonemško 
tvrdko Schulte-Dieckhof. Inozemski 
partner se je zavezal, da bo zagotovil 
stroje in tehnologijo ter poskrbel 
tudi za priučitev delavcev. Istočasno 
pa je bilo dogovorjeno, da bo v raz
dobju treh let odkupil celotno dnev
no proizvodnjo, to je 100.000 žen

stili so proizvodnjo in barvanje bč 
bažnih in sintetičnih tkanin tet j 
čeli pripravljati zaposlene, pa h 
prostore, za novo proizvodnjo. I 
pustili niso nikogar, do konca J 
1970 pa so na novo zaposlili 
delavcev, v glavnem ženske. Do 
šeni pa bodo zaposlili še blizu I 
delavk. Tako bodo v letu dni
novo zaposlili skoraj 500 delavk,? 
je za Koroško, izredno pomembj 

' Z novim letom 1971 je v Tek? 
ni industriji Otiški vrh pri Dl 
gradu že stekla redna proizv 
ženskih hlačnih nogavic. Dw 
bodo izdelali, kot smo že zapi! 
100.000 hlačnih nogavic. Po zd 
njih napovedih bo že septeirf 
1971 stekla redna proizvodnja v 
varni, v kratkem pa bo podp| 
tudi dogovor, s katerim bodo 
slovno sodelovanje med Teks 
industrijo Otiški vrh pri Dravo) 
in zahodnonemškim partnei 
Schulte-Dieckhof podaljšali 
prvotno predvidenih treh na pet; 
Zahodnonemški partner pa se 
nima tudi za možnosti, da 
Tekstilna industrija uredila podo* 
tovarno, kot je zdaj v OtiŠkem vt 
še kje na Koroškem. To bi bilo, 
zadeva možnosti za zaposlov* 
žensk, dokaj pomembno, saj bi 
dobili nadaljnjih 500 novih delo' 
mest.

V Tekstilni industriji Otiški 
pri Dravogradu so v letu 1970, f 
v času priučevanja delavk na J 
proizvodnjo, izdelali blizu 3,5 
jona ženskih hlačnih nogavic. V 
1971 pa bodo ustvarili z uslug1 
pri konfekcijoniranju, in od je[ 
naprej tudi pri barvanju ženi 
hlačnih nogavic, nad 10 milij011. 
din realizacije, in to v celoti v’ 
hodnonemških markah.

Slovenijales si je zagotovil pravico neposrednega izkoriščanja gozdov v Centralnoafriški republiki. Takšna usmeritev prav gotovo omogoča 
povečanje proizvodnje na mnogo kvalitetnejši surovinski osnovi. V ta namen je podjetje zgradilo v koprski luki veliko konsignacijsko 
skladišče za tropski les.

Jugobanka
tudi v Celju

V skladu s svojo politiko,F 
da odpre ekspoziture v vsel'f 
večjih mestih in industrijskimi 
središčih v državi, je Jugo 
banka prišla tudi v Celje. ' 
tem mestu želi razviti hranil'I 
niško službo za dinarska if* 
devizna sredstva, okrepiti 
tuddi poslovne odnose z deT 
lovnimi organizacijami. »1 
zadnjem času je Jugobanka! 
na celjskem območju skifi 
nila pogodbe za kreditiranj6^ 
dveh zelo pomembnih na'f 
ložb za nadaljnji razvoj gf;, 
spodarstva na tem območji1:!
- programa Cinkarne za raz-j 
voj kemične proizvodnje 
gradnje novega hotela v okvE p 
ru zdravilišča Laško.

Pred novim letom so, oM 
prisotnosti predsednice ob'j 
činske skupščine Olge Vraf 
bič in predstavnikov nekatc, 
rih večjih delovnih organiz^M 
cij, odprli poslovalnico Jugofl 
banke na Titovem trgu. P 
petnajstletnem delu te bank®! 
za zunanjo trgovino in o njejj 
nem deležu pri kreditiranj111 
slovenskih delovnih organizsj I 
cij je ob otvoritvi spregovoril, 
direktor ljubljanske podruf j 
niče Jugobanke TONE Kd ■ 
PRIVNIKAR. m U

Containerji iz Celja v New Yor
EMO je sklenila 10-letno pogodbo za proizvodnjo containerjev s tvrdko Leonard Internacional Corporation

Največja celjska delovna or
ganizacija EMO je sklenila s 
tvrdko „Leonard internacional 
Corporation" iz New Yorka de
setletno pogodbo za proizvod
njo in dobavo containeijev. Gre 
za posel v skupni vrednosti 120 
milijonov dolarjev. Emo naj bi 
dobavila letno tej ameriški firmi 
po 10.000 containeijev.

Takšnega posla EMO do se
daj še ni sklenila. Containerji pa 
kažejo, da je v tej tovarni prišlo 
do bistvenega premika v poslov
ni politiki. Že v marcu bodo 
predvidoma začeli z izdelavo 
novih containerjev v enem iz
med obstoječih obratov. Takoj, 
ko bo mogoče, nameravajo v 
EMO zgraditi nov obrat s 5.000 
kvadratnimi metri površine.

V EMO bodo contejnerje iz
delovali po dokumentaciji ame
riškega naročnika, ki bo dal 
tudi potrebno opremo na pet
letno odplačilo v vrednosti treh 
milijonov dolarjev. V začetku 
bodo delavci v EMO izdelovali 
kasone velikosti 6 krat 2,5 
metra, kasneje pa bodo iz te to
varne prišli tudi 12-metrski.

Pobuda za ta posel je prišla iz 
EMO, ki je prevzela delo, kate
rega je ameriška tvrdka name
nila proizvajalcu iz Evrope. 
EMO bo izdelovala containerje 
sama, pogodbeno pa se bo ve
zala na dobavo materiala ozi
roma polizdelkov. Tako se z že
lezarno v Zenici pogovarjajo za 
8.000 ton valjanih jeklenih pro
filov.

Kaj to poslovno sodelovanje 
pomeni za EMO? Rekli smo že, 
da to pomeni kvaliteten premik 
v poslovni politiki. To pa ni vse, 
saj dinarsko pomenijo contai- 
rierji za EMO dodatnih okrog 
150 milijonov dinarjev na leto. 
To pa je blizu 45 odstotkov se
danje vrednosti letne proizvod
nje. Containerji, ki jih uporab
ljamo zlasti v ladijskem pre
vozu, seveda pa tudi pri drugih 
prometnih sredstvih kot posled
njo tehniko v transportu, pome
nijo uspešen plasma svetovno 
znane tovarne v Celju na pod
ročje svetovnih kreatorjev 
transporta.

MILAN BRECL

RIBNICA
Delovnemu kolektivu ribniške kovinske industrije 

„Riko“ je uspelo v letu 1970 ustvariti 17 milijonov 
dinarjev vrednosti proizvodnje, kar pomeni v primerjavi z 
letom 1969 povečanje za preko 65 odstotkov. Na tako T 
povečanje sta predvsem vplivali znatna razširitev 
proizvodnje in prizadevanje za večjo delovno storilnost. : 
Delno pa je na tako povečanje vplivalo tudi to, da so se ’ 
cene v tem obdobju močno povečale. Dosegli so tudi lepe 
uspehe pri uresničevanju izvoznega programa na tržišča 1 Pre 
Zahodne Evrope. Tudi v prihodnje nameravajo vlagati ’azPn 
večji del lastnih denarnih sredstev za razširitev. V ta Hjh 
namen bodo zgradili večjo industrijsko halo, v kateri aait> 
bodo zaposlili nekaj novih delavcev. Razmišljajo tudi o jar°r
ustanovitvi obrata v pasivnem Loškem potoku. _vcj ho/
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